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Kako daleč smo v pripravi 
plana 1976-80? 

Do 25. junija bi morali biti zbrani 
vsi osnutki programov razvoja KS 
od leta 1976-80 . Zanimalo nas je, 
kako je z osnutki KS, SIS in OZD 
ter občinskem programu razvoja 
ptujske občine. Pogovarjali smo se z 
delavci strokovnih služb pri SO Ptuj 
in sicer z načelnico oddelka za 
finance in planiranje Jožico Carman 
ter s planerjem in analitikom za 
gospodarstvo Sonjo Skorjanec. 

Ze v izhodiščih so se pokazali 
določeni problemi pri načrtovanju 
razvoja KS, kajti programi so postali 
tako imenovan »spsek želja" in nič 
drugega. Zato smo si postavili 
nalogo, da se naši mentorji bolj 
posvetijo planiranju v KS in tako 
nekaterim pomagajo izdelati do 
roka program razvoja oz. osnutke 
razvoja KS. 25. junij je že mimo, 
sprejeli smo sedem osnutkov in sicer 
od KS Cirkovce, Destrnik, Juršinci, 
Ptujska gora, Dolena, Ptuj, ki pa se 
že dopolnjuje. Delo naših služb je 
bilo naporno in smo se ga lotili z vso 
resnostjo. Ob delu smo opaziti, da se 
za osnutke zanima vse premalo 
ljudi, da sploh ponekod ne 
zasledimo sodelovanja med družbe-
nopolitičnimi organizacijami in 
nacrtovalci programa. Ponavadi 
program obdela tajnik, ki pa za tako 
delo porala vse preveč časa in še 
pristranski je lahko. Vsebina 
programov je zelo problematična, 
kajti v KS so še vedno navajeni 
letnega načrtovanja in po teh 
pravilih še vedno delajo. Največji 
problem pa jim dela minimum 
pokazateljev. Vse preveč je časa in 
prostora posvečeno komunalnim 
ureditvam, čistim gospodarskim 
dejavnikom pa skoraj nič. Kakor da 
W se hoteli i z o ^ t i našemu 
kmetijstvu, živinoreji in tako dalje. 

Zares škoda, da ni strokovnega 
sodelovanja s strani družbeno-po-
litičnih sil in se zares čuti vrzel 
političnega dela. Moram pa vseeno 
poudariti, da so KS z osnutki 
mnogo dalje kot pa recimo SIS in 
OZD. Že pri prvem dokumentu se je 
poznala večja aktivizacija v KS in 
ne, kakor smo vsi pričakovali v OZD 
in SIS. Nekateri izhodiščni doku-
menti SIS, so bili tako slabi, da so se 
celo predstavniki iz KS čudili. Kje je 
vzrok, ne vem. Opazna je tudi 
nepovezanost med nosilci progra-
mov. Zato nas v prihodnjem času 
čaka težko delo vsldajevanja." 

Naj ob koncu dodamo, da glede 
porabnikov ne bo bistvenega skoka, 
premika, zato skoka ne bo čutiti 
tudi v družbeni dejavnosti. Skratka 
ni treba pričakovati, da bomo sedaj 

napravili nemogoče. SIS so izdelali 
plane, vendar jih bodo morali še 
popraviti. Enako velja tudi za OZD, 
ki so v svojih planih načrtovali same 
velike investicije, ne da ta pri tem 
pomislili na kritje teh investicij. Plan 
občine je izdelan. Pomagamo si z 
zunanjini strokovnimi delavci, tako 
da bo osnutek konec julija 
popolnoma končan in pripravljen za 
javno razpravo. Še enkrat bi 
poudarili, da je sodelovanje z vsemi 
družbeno-političnimi orpniza-
cijami, tako imenovanimi subjektiv-
nimi silami nujno tudi na občin-
skem nivoju, ne samo na nivoju KS. 
Bistvo vsega planiranja je postopek 
vsklajevanja. Ce bo postopek dober 
in pravilen, bomo dosegli namen: 
uresničitev programa našega možne-
ga, realnega razvoja. z. kodrič 

KRITIČNA OCEIMA DELA ZSM 
Na seji OK ZSMS v sredo, 2. 

julija, je predsednik OK ZSMS Ptuj, 
kritično ocenil delo osnovnih 
organizacij in aktivov na ptujskenn 
območju. Poudaril je, da so nnaldi v 
KS . še vedno prennalo odprti 
navzven. Zandji čas je, da se ure-
dijo vsi problemi organiziranosti in 
da mladi začnejo delati konkret-
neje, poudarek naj bo na idejno-
Političnem delu. Svetla točka v 
delu je vsekakor delovna akcija 
Haloze 75', kajti s tem pospe-
šujemo družbeni in ekonomski 
'"azvoj občine. 
. Po seji so bila razdeljena priznan-
ja mladim, mentorjem, osnovnim 
Organizacijam in KS Ptuj. 

z. kodrič 

Naloge pred organizacijami 
ZKS 

Prejšnjo sredo, 2. julija 1975, je 
bil redni posvet sekretarjev osnov-
nih roganizacij ZKS, ki jih je v ptuj-
ski občini že 74. Pod vodstvom 
sekretarja komiteja Alojza GOJČI-
ČA so razpravljali o celi vrsti nalog, 
ki jih bo treba opraviti .v juliju in 
avgustu, torej v času, ki bo glede 
na naloge precej bolj delaven kot 
pa dopustniški. Gre pred vsem za 
naloge, ki so medsebojno povezane: 
uresničevanje sklepov zadnje seje 
občinske konference ZKS in 
sklepov seje komiteja, sestava 
osnutkov programov razvoja in 
izvedba usklajevalnega postopka 
- od delovnih organizacij, kra-
jevnih in samoupravnih skupnosti 
do občine regije in republike. ' 

Med vsemi nalogami pa izstopa 
,,Informacija" predsed-
stva CK ZKJ, ki praktično naka-
zuje vse naštete naloge. Informa-
cija opozarja na materialna raz-
merja in gibanja v naši družbi; 
predvsem pa nas opozarja na to, 
kam bi nas vse to lahko pripeljalo, 
če bi se taki odnosi in procesi v 
gospodarstvu nadaljevali. Če 
hočemo vso to problematiko, s 
katero nas informacija predsedstva 
CK ZKJ sooča, odpraviti, bo 
potrebno veliko veliko strokovnega 
znanja in priprav ter strokovno 
utemeljenih ukrepov, kar je tudi 
glavni pogoj za uspeh akcije. Na 
posvetu so se dogovorili, da mora 
biti s to informacijo seznanjen vsak 

član ZK. To nalogo bodo opravili v 
vseh osnovnih organizacijah do 20. 
julija 1975 

Za izvajanje nalog, ki jih daje 
predsedstvo ZKJ niso odgovorne 
samo osnovne organizacije ZKS, 
temveč vse organizirane socia-
listične sile delavskega razreda -
od družbeno-političnih organizacij 
do samoupravnih organov in 
strokovnih služb. V vseh okoljih je 
treba pristopiti s polno mero 
odgovornosti k izvajanju nalog za 
stabilizacijo gospodarstva, v vsaki 
delovni sredini je treba napraviti 
lastne delovne programe, v katerih 
mora inieti vsaka TOZD in delovna 
organizacija, vsaka samoupravna 
interesna, skupnost in krajevna 
skupnost svoje mesto, prispevati 
svoj delež za stabilizacijo. 

Da bodo vse te naloge tekle 
čimbolj usklajeno, je bil pri občinski 
konferenci SZDL imenovan 19-
članski koordinacijski odbor, ki ga 
vodi Branko GORJUP, predsednik 
skupščine občine Ptuj, njegov 
namestnik pa je Janko BEZJAK, 
predsednik občinskega sveta ZSS 
Ptuj. Koordinacijski odbor je pri-
pravil svoj operativni program 
družbeno-politične aktivnosti za 
uresničevanje ciljev in nalog, ki 
časovno segajo do septembra. Vse 
to nam obeta v letošnji dopustniški 
sezoni izredno delovno vzdušje. 

F. Fideršek 

Za uspešnejše 
uresničevanje 
stabilizacijskih 

prizadevanj 
Na nedavnem sestanku direktor-

jev in predstavnikov delavskih 
svetov OZD in drugih ogranizacij 
na območju občine Slov. Bistrica, 
so posvetili posebno pozornost 
prizadevanjem za kar najuspešnej-
še uresničevanje stabilizacijskih 
ukrepov. Ker so se sestanka udele-
žili tudi nekateri predstavniki drugih 
samoupravnih interesnih skupnosti 
občine, je bil ta sestanek tudi kon-
kretni dogovor o nadaljnjih nalogah 
v tej smeri. 

Prisotne je na seji, ki jo je vodil 
predsednik skupščine občine Slov. 
Bistrica Alojz Kores, seznanil s 
sklepi seje izvršnega komiteja 
predsedstva CK ZKS sekretar OK 
ZKS Slov. Bistrica Slavko Klein-
dienst. Družbeno politični delavci 
občine pa so udeležence seznanjali 
še z nekaterimi konkretnimi, sklepi 
in zadolžitvami v smeri kar 
najuspešnejšega reševanja trenut-
nega stanja v gospodarstvu. 

Ob zaključku so sprejeli tudi 
konkretne zadolžitve in naloge za 
nadaljno uresničevanje stabilizacij-
skih prizadevanj. 

VH 

Začetek 
gradnje novega 
zdravstvenega 
doma v Ptuju 

Ptuj je vsekakor potreben 
novega zdravstvenega doma. Stari 
dom je pretesen, je tehnično pre-
malo opremljen in na sploh ključen 
problem ptujskega zdravstva. 

Priprave za novogradnjo so 
potekale več let. Dogovorili smo 
se, nam je povedal Mirko Selinšek, 
namestnik direktorja Zdravstve-
nega doma, da bomo dom posta-
vili do leta 1980. Gradili ga bomo v 
treh etapah. Lokacija je poleg 
splošne bolnišnice, kar je zelo pri-
merno, tako da bo nastal kompleks 
zgradb na enem mestu. Do konca 
leta 1976, moramo zgraditi splošno 
in zobno ambulanto. Splošna 
ambulanta bo v dveh pritličnih 
zgradbah, zobna ambulanta pa v 
nadstropju. Z gradnjo prve etape 
smo že začeli. Tudi sredstva so že 
zagotovljena in sicer okrog 20 mili-
jonov. Druga etapa gradnje bi bila 
za dispanzerje, tretja etapa kom-
pleksa Zdravstvenega doma pa bi 
bila za upravne prostore, reševalno 
postajo in pnevmo-fiziološki od-
delek (bolezni pljuč, dihal). z. k. 



Korak Opekarne Žabjak v četrto desetletje 
Vreme, ki je ves prejšnji teden 

nagajalo in skrbelo za hladne prhe, 
je ižlo ob letošnjem praznovanju 
dneva borca naklonjeno vsem, ki so 
se namenili konec tedna preživeti 
zdoma. Najbolj pa je ustreglo 
članom kolektiva Opekarne Žabjak 
pri Ptuju, ki so se na sam ^ n 
praznika zbrali na svojem velikem, 
praznično okrašenem dvorišču 
skupno s predstavniki družbeno-
političnih skupnosti in organizacij-
ter številnimi gosti od blizu in daleč, 
da poleg praznovanja 30-letnice 
osvoboditve, praznika dneva borca 
in 25-letnice samoupravljanja prosla-
vijo še svoj jubilej. 

Zakaj so se zbrali, smo omenili že 
v prejšnji šte\ilki pa ne zamerite, če 
ponovi m.o še enkrat. 

25. maja letos je kolektiv 
Opekarne Žabjak prestopil v 31. 
leto obratovanja, katerega začetki 
segajo že v konec prejšnjega stoletja. 
Po burnih dogodkih prve in druge 
svetovne vojne je namreč leta 1945 
postala Opekarna v Žabjaku splošno 
ljudsko premoženje. Zaradi velikih 
potreb po gradbenem materialu, ki 
je bil nujen za obnovitev porušene 
domovine, je takoj po osvoboditvi 
postala Opekama s sklepom takrat-
nega OLO Okrajna opekarna Ptuj. 

L eta 1948 je bila naša jubilantka 
priključena mariborskim opekar-
nam, kjer je ostala vse do leta 1954, 
ko se je registrirala kot Opekarna 
Žabjak pri Ptuju, z obratoma v 
Zabjaku in v Janežovcih, 

Od tistih časov do danes se je 
marsikaj spremenilo. Odpravljeno je 
bilo skoraj vso ročno delo, saj ga je 
zamenjal avtomatski transport, vili-
čarski prevoz surove in žgane opeke 
ter prav tako nakladanje na 
tovornjak, ki so ga prej opravljali 
pretežno ročno. 

Vse to se je spremenilo v teh 30 
letih. Kolektiv Opekarne ni bil 
zadovoljen zgolj s proizvodnjo 
opeke različnih foi."Tatov. Iskal je 
nove in nove poti iii končno se 
danes lahko pohvali s tremi 
tehnološko izpopolnjenimi in so-
dobno opremljenimi obrati: opekar-
niškirfi, ki je obn^ovljen po nedav-
nem požaru, obratom za proizvod-
njo stropnili nosilcev in nenazadnje 
z novo dvorano, kjer bodo izdelovali 
armirane opečno betonske preklade 
za okna in vrata. 

Opekarniški obrat, ki ga je v 
januajju uničil požar, je v maju spet 
pričel obratovati s polno zmo^ji-
vostjo, tako, da je problem opeke in 
opečnih izdelkov na domačem trgu 
rešen. Ob sanaciji tega obrata so se s 
svojo veliko solidarnostjo izkazale 
ne le ptujske organizacije združene-
ga dela, ampak tudi številne sorodne 
opekarne širom Slovenije. Z naje-
timi krediti, z vloženimi lastnimi 
sredstvi, pomočjo drugih in pred-
vsem z močno voljo, je na pogorišču 
zrasel sodobno opremljen objekt, ki 
so ga na petkovi proslavi ponovno 
predali svojemu namenu. 

Ena največjih delovnih zmag pa je 
prav gotovo pred dnevi izvedena 
združitev toeh opekarn: Košaki, 
Rače in Žabjak v Opekarniško 
podjetje MAP, za katero se je na 
referendumih odločila večina zapo-
slenih. Kolektiva opekarn Košaki in 
Žabjak sta že doslej uspešno 
sodelovala, sedaj pa bo ta zveza 
dobila tudi zakonsko pravno 
podlago. 

Ražvojno delo in težnje po 
napredku pa so še vedno ena glavnih 
nalog Opekarne Žabjak, ki je z 

združitvijo postala TOZD. Združene 
opekarne bodo lahko pričele z 
osvajanjem nove tehnike - montaž-
nega sistema iz opeke, kar bi naj 
gradnjo poenosta\ilo, pospešilo in 
tudi pocenilo. 

To in še marsikaj so prisotni lahko 
razbrali iz besed slavnostnega 
govornika Antona Hlupiča, direk-

torja Opekarne Žabjak. Takoj za 
njim je zbranim spregovoril še 
predsednik SO Ptuj, Branko Gorjup. 

Sledila jc slovesna podelitev 
priznanj delavcem, ki so v podjetju 
zaposleni 25 in več let. Kar devet od 
skupno 165 delavcev je vzdržalo v 
tej delovni sredini skoiaj vse od 
začetka obratovanja do danes. 

Priznanja jim je podelil _predsednik 
delavskega sveta Franc Zinko, ki je 
pred tem prebral še pozdravni 
telegram, katerega so s svojega 
zbornega mesta poslali predsedniku 
Titu delavci Opekarne in vsi 
udeleženci te slovesnosti. 

V počastitev 30-obletnice osvobo-
ditve, praznika dneva borca in kot 

delež k praznovanju delovnega 
jubileja Opekarne Žabjak, je 
osnovna organizacija sindikata pri-
pravila športna siečanja v streljanju, 
pikadu in kegljanju. Pivouvrščena 
ekipa v vsaki panogi je prejela poleg 
spominskega priznanja še pokal. V 
streljanju so se najbolje izkazali 
člani S D Železničar, v pikadu so 

tale najboljše predstavnice ptujske 
Sigme, največ kegljev pa so podrli 
predstavniki organizatorja - Ope-
karne Žabjak. 

Sledil je še trenutek, ko sta 
najstarejša člana kolektiva Jerica 
Petrovič in Jože Kovačič slovesno 
prerezala trak pred vhodom v 
sanirani opekarniški obrat in v novo 
dvorano za proizvodnjo opečnih 
preklad za okna in vrata. Vsi gostje 
so si lahko pod strokovnim 
vodstvom ogledali potek celotnega 
proizvodnega procesa v vseh treh 
obratih. 

Naj bo ta delovna zmaga nov 
korak v novo desetletje plodnega in 
uspešnega dela Opekarne Žabjak. 

B. S. 

MIMOGREDE 
Eden od podpisnikov 

samoupravnega sporazunna o 
štipendiranju je tudi gradbeno pod-
jet je, , Drava" iz Ptuja. Letos je do-
bilo njihove štipendije 5 dijakov 
srednje gradbne šole v Mariboru, 
študent višje gradbene šote v Lju-
bljani in dijakinja adnninistrativne 
šole, ki je že končala s šolanjem. 

Skorajda zašla sem tja. Le dijake 
in študente, ki so zamenjali knjige 
in skripta za delo na gradbiščih, 
sem hotela najti. Za pogovor o 
,,položaju študenta — delavca". 

,,Kar k tovarišici Nadi 
Vamberger, mentorju za naše 
praktikante pojdite," so me napo-
tili. In res sem jo poiskala. Že tri leta 
je mentor praktiknatov pri tem 
podjetju. Vendar to ni njen osnovni 
poklic. Poleg ostalega dela je spre-
jela še to. Njena glavna naloga je, 
da sprejme mlade sile in da jim po 
končani praksi pregleda dnevnike. 
Potem jih prepusti varstvu 
delovodja. 

Med poletnimi meseci sprejmejo 
na prakso dijake in študente, ki 
morajo opravljati obvezno prakso. 
Lani so jih sprejeli 30, letos jih je 
prišlo le 10. Kam so šli ostali, ne 
vedo. S praktikanti ni problemov. 
Delajo po pet ur na dan, dve uri sa 
so jim določili za pisanje dnev-
nikov. Letos delajo na gradbišču 
novega zdravstvenega doma in na 
novih blokih pri železniški postaji. 
Najnižja nagrada za delo je 600 
dinarjev. Na višino nagrade vpliva 
tudi učni uspeh in seveda to, kak-
šno šolo posameznik obiskuje. 
Nada Vamberger je na koncu 
pogovora še povedala, da je pri njih 
problem v tem, ker so manjše pod-
jetje in ne morejo namestiti 
nekoga, ki bi se ukvarjal le s prakti-
kanti. 

Da pa je dovolj tudi takšna 
pomoč, vedo najbolj tisti, katerim 
je namenjena. • 

MALČIJelen 

Jerica Petrovič in Jože Kovačič sta prerezala trak v novem proizvodnem 
obratu. 



ODSLEJ TUDI V ORMOŽU 

Psihiatrična ambulanta in EEG 
laboratorij 

Nova psihiatrična ambulanta, kjer bo delal tudi internist je desno od vhoda v 
bolnišnico. . „ , ^ 

Foto: J. Rakusa 

Notranjost novega elektroencefalografskega laboratorga z aparatom. 

Splošna bolnišnica dr. Jožeta 
Potrča Ptuj - TOZD Psihiatrični 
oddelek Ormož j e prejšnji teden 
odprl v Ormožu dva prostora, ki 
»meni ta bistveno novo pridobitev: 
»sihiatrično ambulanto in elektro-
encefalografski (ERG) laboratorg. S 
pridobitvijo ambulantnih prostorov 
želi ormoška bolnišnica izpopolniti 
dosedanjo vrzel in še n a d a j e 
razvijati sodoben koncept psihi-
atričnega zdravljenja. 

Vodja TOZD dr. Marijan P reg l j e 
ob otvoritvi na kra tko naštel 

' nekatere slabosti psihiatričnih usta-
nov, ki delujejo samo znotraj svoje 
dejavnosti in se ne odpirajo navzven. 

K Omenil j e predvsem dgstvo, da 
ponekod postavljajo hospitalizirane-

I 8a psihiatričnega bolnika v speci-
fično luč glede na njegovo obolenje, 

j Posledica tega je, da se okolica do 
i tega bolnika vede povsem drugače 

Ifot do bolnikov, k i se niso zdravili v 
psiatrični ustanovi. Psihiatričnim 
obolenjem se pripisuje kroničnost 
'^lezni, posledica tega pa j e daljši 
J^alež ter pozitivno ocene po 
invalidskih komisijah. S tem, ko je 
bolnik odšel v bolnišnico, se 
neredko pretrga še tistih nekaj vezi, 
s katerimi j e lahko psihiatrični 
bolnik izhajal v svojem okolju; 
bolnika smo tudi postavili v zanj 

nenormalno okolje, saj ne moremo 
zahtevati od družbe, da bi 
bolnišnica imela več medicinskega 
osebja kot bolnikov. 

Psihiatrični oddelek v Ormožu si 
prizadeva, da bo oaze, kjer bi iskali 
rašitve zdravljenja psihiatričnih 
bolnikov ne bile zaprte bolnišnice z 
osamitvijo bolnika, temveč dispan-
z e r j i ' način zdravljenja, saj je pri 
veliki večini psihiatričnih obolenj 
najboljši terapevt družina in delovno 
okolje, ki ob ustrezni pomoči 
preusmerijo bolnika. Obolelega se 

na ta način ne obsoja ko t izvržek 
družbe in okolja. Tako zdravljenje j e 
sice-r bolj zahtevno, zato pa bolj 
humano. 

Nove ambulantne prostore bo v 
popoldanksem času koristil inter-
nist, ki doslej v Ormožu ni delal. 
Rešitev s e j e našla šele z združitvijo 
zdravstvenega doma in bolnišnice, 
marsikateremu občanu ormoške 
občine pa je s t em precej skrajšana 
pot do take ambulante, saj so morali 
prej hoditi v Ptuj ali pa še dalje. 

Elektroencefalografski laboratorij 
ne bo služil samo tistim bolnikom, 
ki se zdravijo v oolnišnici, temveč 
tudi drugim s širokega območja 
celotnega Prekmuija, ptujske in 
ormoške občine. Doslej takega, 
aparata na tem območ ju ni bilo. 

Obnovljena partizanska bolnišnica 

Fermile na Boču 

Letošnja osrednja svečanost v 
okviru praznovanja dneva borca, 4. 
jul^a j e bila za prebivalce občin 
Slov. Bistrica in Šmarje pri Jelšah 
skupno doživetje. Lepo in sončno 
vreme je v petek, 4. julija privabilo 
na Boč velflco prebivalcev iz obeh 
občin, med njimi tudi najvidnejših 
družbeno polit ičnih delavcev in 
gospodarstvenikov. 

Posebno obe le^e pa so temu 
dogO(^u dali nekdanji udeleženci 
NOB ter gostje iz vodstev SR 
Slovenije. Med njimi so bili Vlado 
Beznik, podpredsednik RK SZDL; 
Anton Turnher , sekretar RO ZZB 
NOV; narodni heroj Janko Sekir-
nik-Simon; Tone Vidmar-Luka, 
komandant 14. divizije. Posebne 
pozornost i pa j e bil deležen tudi dr. 
Bogdan Fuerst , zdravnik, ki je v 
času NOB zdravil bolnike v danes 
obnovljeni partizanski bolnišnici 
Fermile na Boču. Dr. Bogdan Fuerst 
j e na letošnji svečanosti sMegovoril 
tudi o spominih na dogodke izpred 

30 let, po zaključku svečanosti pa 
predal ključe prenovljene partizans-
ke bolnišnice predsedniku občinske 
organizacije ZZB NOV Šmaije pri 
Jelšah. Uvodni govor je na 
svečanosti imel narodni heroj 
generalpolkovnik Janko Sekirnik-Si-

, . t . • • 

V nadaljevanju so pevski zbori iz 
Rog. Slatine in Šmaije pri Jelšah, 
reci ta toi j i in mladi pevci ter godba 
na pihala iz Steklarne ,3or is 

Dr. Bogdan Fuerst j e obujal 
spomine na svoje delo v partizanski 
bolnišnici na Boču, kjer s e j e v času 
NOB zdravilo okoli 50 partizanov. 

Kidrič" Rog. Slatina izvedli bogat 
kulturni program. 

Svečanosti na Boču so združili 
tudi s praznovanjem 30-letnice 
osvoboditve. V pro^amu in izvedbi 
svečanosti na Boču so uspešno 
sodelovali pripadniki JLA iz Celja, 
ki so za udelež&nce zbora pripravili 
tudi partizanski •golaž, v popoldans-
kih urah pa je njihov zaba^Tio 
glasbeni ansambel poskrbel za dobro 
razpoloženje. 

Svečanost pri lovskem domu na Boču je bila dobro obidcana 

Delegatsko vprašanje 
v Ptuju že dalj časa razpravljamo 

o novem srednješolskem centru, ki 
je nujno potreben. V prihodnjem 
letu prehajamo na reformo srednje-
šolskega sistema, vprašanje šol-
skega prostora pa je še vedno zelo 
preče. Številna vprašanja na to 
temo ostajajo nedorečena, zato 
objavljamo vprašanje delegacije 
krajevne skupnosti Ptuj na zadnjem 
zasedanju zborov skupščine: 

Koliko finančnih sredstev je 
predvidenih v letu 1975 za pri-
pravo dokumentaci je novega 
srednješolskega centra v Ptuju? 

Odgovarja oddelek za gospodar-
stvo in urbanizem: 

Lokacija novega srednješolskega 
centra je locirana jugozahodno od 
Rabelčje vasi. Investicija zanj je 

zelo visoka in je vzrok, da se doslej 
še ni pristopilo k naročanju in izde-
lavi investicijsko tehničnedokumen 
tacije. V fazi izdelave programa 
razvoja vseh dejavnosti v občini (to 
je srednjeročno' obdobje 
1976-80) , se bo obravnavana 
investicija ovrednotila; poiskati pa 
bo treba še vire financiranja. K 
izdelavi investicijsko tehnične 
dokumentacije se bo pristopilo 
šele, ko bodo znani viri financiranja 
in investicija terminsko opredelje-
na. Nesmiselno bi bilo namreč pro-
jektirati objekt, kateregaralizacija ni 
časovno opredeljena In tudi iz raz-
loga, ker se gradbena tehnologija 
in uporaba novih materialov hitro 
razvija. 

MG 



Kaj smo storili za pionirje v ptujski občini 
Zadnji čas je, da posvetimo tudi 

naši najmlajši generaciji nekaj 
besed. Res je, da je pouka konec, 
da so se pionirji razkropili na počit-
nice, vendar se kljub temu mo-
ramo posvetiti generaciji, ki bo čez 
leta oz. desetletja stopala po naših 
poteh in sledovih. Ta mladež od 1. 
do 7. razreda osnovhe šole prav 
tako igra pomembno vlogo v naši 
družbi. Kot vemo, se pionirji zdru-
žujejo v pionirsko organizacijo, ki 
ima svojo zgodovino iz NOB. Zveza 
kot taka prav tako nosi veliko 
družbenopolitično odgovornost pri 
pripravi vzgojnih in drugih progra-
mov. Otroška organizacija je prav-
zaprav temeljni kamen za vso našo 
nadaljne ustvarjalno delo, 
družbeno življenje, športno udej-
stvovanje, skratka za vse interesne 
dejavnosti naše družbe in zato ne 
sme igrati podrejene vloge. 

V Ptuju za pionirsko organizacijo 
skrbi Zveza prijateljev mladine. 
Seveda pa ob tem ne bi smeli 
pozabljati tudi krajevne skupnosti, 
ki pa pionirskim organizacijam 
posvečajo vse premalo pozornosti. 
Pri delu z otroki je veliko proble-
mov. Zato je zelo pomembno tak-
šno sodelovanje, namreč s pravil-
nim usmerjanjem, z r ^evan jem 
finančnih in prostorskih problemov 
bomo dosegli tiste cilje, ki si jih je 
postavila naša družba. Pionirji 
moramo (Zveza prijateljev mladine, 
KS, interesne skupnosti)zagotovit i 
razvedrilo, kulturo, šport, ga zato 
organizirati, da bo v svojem nadalj-
nem delu dosegel in presegel tisto, 
kar od njega pričakujemo. Vpra-
šujem, če se dovolj aktivno vklju-
čujemo v delo s pionirji, če so naša 
prizadevanja pravilna, pozitivna in 
smiselna, intenzivna in uspešna. 
Bojim se namreč, da pionirji ne 
bomo ustregli samo s proslavami in 
zopet s proslavami in ravno tukaj je 
največja sporna točka pri vzgoji in 
pri obnašanju do pionirjev. 

Zanimalo nas je delo Zveze 
prijateljev mladine v Ptuju. Povpra-
šali smo, kako sodeluje Zveza s 
pionirji, kako KS, Vje se pionirji 
sestajajo, kdo z njimi dela in tako 
dalje. Odgovore nam je posredova-
la Lizika Lacko: ,,Takoj na začetku 
bi povedala, da smo naš program 
vskladili oz. dopolnjevali dejavnosti 
v KS in samoupravnih interesnih 
skupnostih. Tako lahko rečemo, da 

je bilo naše delo zelo akcijsko in je 
temeljilo na sodelovanju. Vse tek-
movanje in srečanje naših pionirjev 
so letošnje leto potekala pod ges-
lom ,,Naša domovina pod svobod-
nim soncem." Delo poteka od 
meseca septembra in do julija. V 
naši zvezi je vključenih 30 pionir-
skih odredov'po šolah, v katerih je 
nad 11 tisoč pionirjev. V septembru 
so bile pionirske odredne konfe-
rence, oktobra je sledila občinska 
pionirska konferenca, v novembru 
langkega leta pa je bil pripravljen 
seminar mentorjev pionirskih odre-
dov. Delo pionirjev je bilo pestro. 
Pripravili smo srečanje pionirjev 
prometnikov, tekmovanje šahistov 
in sicer najprej občinsko prvenstvo, 
nato področno in nazadnje še 
republiško prvenstvo v Ptuju^ ki ga 
je pripravila Zveza prijateljev mla-
dine, OS in šahovski klub Izbira 
Ptuj. Sledilo je srečanje dopis-
nikov, hranilničarjev, srečanje 
folklornih skupin v Domžalah 
(Cirkovce in Markovci), srečanje 
likovnikov v Škofji Loki. Množično 
je bilo sodelovanje pri veseli šoli, 
sodelovalo je nad 4000 pionirjev, 
prav takšno sodelovanje je bilo tudi 
za Ingoličevo bralno značko (6000 
pionirjev) zelo uspešna je bila tudi 

akcija Kurirčkove pošte, ki je 
potekala po celotnem območju 
ptujske občine. 
Zveza prijateljev mladine ima veliko 
organizacijsko moč, naša naloga je 
tudi, da pionirjem nudimo zabavo 
in razvedrilo. Tako so si pionirji 
ogledali Pepelko, ki jo je pripravila 
dramska skupina s Hajdine. V 
našem programu zasledimo tudi 
nudenje pomoči krajevnim skup-
nostim in TOZD pri organiziranju 
otroških vrtcev, pri lokaciji in 
zbiranju sredstev ter pri zaščiti 
varnosti in naravnega okolja. Orga-
nizirali smo tudi šolo za starše, ki je 
bila zelo obiskana in popularna 
oblika našega prizadevanja. Prav 
tako so izleti del naše akcije. 
Pripravljamo in organiziramo izlete 
v kraje NOB, OŠ Kidričevo pa je 
sodelovanje na 11. srečanju pri-
jateljstva v Djakovici. Kot sem že 
uvodoma poudarila, je naše delo 
pestro, seveda pa tudi zelo zah-
tevno. Upam, da bomo s podob-
nim delom nadaljevali in tako vzga-
jali in organizirali naš mladi rod. To 
je seveda tudi naša osnovna 
naloga. O problemih pa kdaj dru-
gič," je končala Lizika Lacko. 

z. kodrič 

Iz brigadirskega dnevnika 
Mladinska delovna akcija Haloze 

75 uspešno nadaljuje delo. Potem 
ko so se poslovile brigade I. in ||, 
izmene, so 29. junija prispeli v Maj-
šperk brigadirji III. izmene, v kateri 
so zbrani mladi iz zasavske regije 
(brigada Brežiške čete) in iz občine 
Ljubl jana-Bežigrad (brigada 
Rašiške čete). Skupno štejeta obe 
brigadi 87 brigadirjev. Delo 
mladinske delovne akcije Haloze76 
v veliki meri ovira deževje, kar je 
tudi eden izmed poglavitnih vzro-
kov, da brigadirji II. izmene nisc 
izpolnili norme. Močno deževje v 
zadnjih dneh pa ovira delo tudi v lil, 
izmeni. Tako so doslej brigadirji 
preživeli le tri dni na delovišču, 
Zato so se odločili, da zamujen čas 
nadomeste z delom na dan 4. julija 
in v nedeljo, 5. julija. Življenje v bri-
gadi teče po že ustaljenem tiru, 
Potrebno je poudariti, da bi bri-
gadirji lahko naredili več kot nare-
dijo, predvsem to velja za delo v 
interesnih dejavnostih, ki predstav-
ljajo pomemben člen v življenju 
brigadirjev naselja. V prihodnjih 
dneh bodo mladi sodelovali na vež 
udarniških akcijah. 9. julija so 
sodelovali pri urejanju ceste proti 
partizansim Jelovicam, 11. in 15, 
julija pa bodo sodelovali v solidar-
nostni akciji kopanja vodovoda v 
dolžini 1 km v Stopercah za osta-
relega kmeta skupaj z okoliško 
mladino. 

V letošnjem letu, ki vsebuje 
pomembno obeležje, 30-letnicc 
osvoboditve in zmage nad fašiz-
mom ter istočasno tudi 30-letnico 
mladinskih delovnih akcij, ne bi bilo 
napak, če bi se ob tabornem ognju 
srečali nekdanji borci za svobodo in 
tako neposredno prenašali tradicije 
NOB na mladi rod; k sodelovanju 
pa bi povabili še nekdanje brigadir-
j i - MG 

Za lepši videz... 
Turistična sezona je v polnem teku. 
Številni turisti, ki te dni prihajajo v 
Ptuj ne obidejo ptujskega gradu, ki 
je znan daleč naokrog. Turistu se 
nudi lep razgled z grajskega ob-
zidja. Ta razgled pa bi bil še lepši, 
če bi ne bilo na kupe embalaže za 
zidovi. Marsikdo je na to že opozo-
ril, vendar doslej niso še ničesar 
ukrenili, da bi embalažo odstranili. 

Zato smo poiskali Dušana Gr-
dišo, upravnika grajske restavracije 
in ga povprašali o ,,problemu 
embalaže". ,,Problem je v pomanj-
kanju skladiščnih prostorov in je 

star več let. V gradu sicer imamo 
klet, vendar če bi hoteli vsak zaboj 
embalaže sproti odstraniti, bi ga 
morali nesti v klet. To pa je neiz-
vedljivo, posebno še ob sobotnem 
in nedeljskem turističnem vrvežu. 
Pogovori, da se tudi ta problem 
reši, sicer tečejo, vendar konkretne 
rešitve še ni" , je zaključil naš so-
govornik. 

Zadeva se torej rešuje. Upamo, 
da bo problem v kratkem rešen, če 
ne prej pa vsaj do prihodnje turisti-
čne sezone. 

MG 

KONFERENCA.MLADIH 
OK ZSMS ORMOŽ 
POTREBNO BO ZAVZETEJŠE 

DELO 
Prejšnji teden j e bila v Ormožu 

redna konferenca občinske organi-
zacije zveze socialistične mladine. 
Potem ko so analizirali svojo 
organiziranost po 9. kongresu ZSMS 
so sklenili pristopiti v medobčinski 
svet ZSMS za o b m o č j e podravske 
regije, nato izvedli nadomestne 
volitve za nekaj članov predsedstva. 
V ožjem vodstvu ni prišlo do 
sprememb. 

Med pomembnejš imi sklepi kon-
ference je na prvem mestu večja 
potreba po izobraževanju mladine, 
boljši koordinacij i dela in večji 
zavzetosti za delo tako nekaterih 
članov ož jega 'obč inskega vodstva 
kot tudi predsednikov osnovnih 
organizacij. jr 

V JURŠINCIH PRI PTUJU 
SE NAM OBETA MIKAV-
NA JAVNA LOVSKA PRI-
REDITEV Z RAZVITJEM 
LOVSKEGA PRAPORA 

Lovska' družina Juršinci pri Ptuju 
in pokrovitelj Mesokombinat »Pe-
ru tn ina" Ptuj vljudno vabita na 
veliko javno lovsko prireditev i 
razvitjem lovskega prapora, ki jo 

?rirejata v okviru praznovanja 
0-letnice osvoboditve v nedeljo, 

13. julija 1975 pred lovskim domom 
v Juršincih s sledečim programom: 

- ob 8. uri bo pričetek 
meddružinskega tekmovanja v stre-
ljanju na glinaste golobe - ekipno in 
posamezno. Za prvouvrščene so 
pripravljeni bogati pokali in druga 
praktična priznanja; 

- za ples in 'dobro voljo bo od 15. 
do 24. ure skrbel priznani vokalno 
instrumentalni ansambel ,,6 MLA-
DIH" iz Maribora; 

- ob 16.30 uri bo svečano 
razvitje lovskega prapora; 

- od 17.30 ure dalje vas bodo 
zabavali priznani humoris t i sloven-
skega narodnega gledališča 
Maribora: » Š t e f , „Tina" i" 
„Franček" . 

Na razpolago bodo domače i" 
lovske' specialitete ter pristna 
slovenj egoriška kapljica. 

Prijatelji narave, varstva in gojitve, 
pridite, ne bo vam žal! 

V primeru slabega vremena bo 
prireditev naslednjo lepo nedeljo. 



IVANJKOVCI — 

Proslava dneva borca 
Osrednja proslava ob letošnjem -

4. julflu, dnevu borca je bila za 
območje občine Ormož letos v 
Ivanjkovcih. Prireditev je privabila 
številne obiskovalce. Proslavljanje se 
je pričelo s komemorativno sve-
Janostjo pri tamkajšnjem spomeni-
ku talcev. Iz vseh'krajev občine so 
prišle na prireditveni prostor 
organizirane l u p i n e . Člani zveze 

borcev so najprej položili venec ob 
i^anju žalostinke središke godbe na 
pihala, nato pa je zbrane pozdravil 
predsednik občinskega o A o r a ZB 
NOV Martin Toplak. V kratkem je 
orisal pot in žrtve naše revolucije, ki 
se je končala z zmago pred 30 leti 
ter med drugim poudaril, da se 
bomo vsem padlim najbolje oddolži-
li tako, da se bomo tudi sedaj, v 
miru bojevali za uresničitev njihovih 
idealov. Sledil je lep kulturni 
program, ki so ga izvedli pionirji 
osnovne šole Ivanjkovci in Runeč. 
^ Na slovesnosti pr i spomeniku so 
štiije borci Cankarjeve brigade, ki 
letos praznuje čas svojih zmagovitih 
^hodov, podelili knjižne nagrade. 
Z območja ormoške občine so bili 

Cankarjevci: Franc Markrab iz 
Rakovec pri Tomažu, Janez Šešerko 
iz Stanovna (KS Ivanjkovci), Janez 
Viher iz Žerovinec ter Ciril Voršič 
iz Veličan. 

Na proslavi pri spomeniku v 
Ivanjkovcih je ob letošnjem dnevu 
borca o r m o ^ i občinski odbor ZB 
NOV razvil svoj prapor. 

Množica udeležencev iz vse 

občine je nato od spomenika krenila 
v povorki ob zvokih godbe v 
sremšče Ivanjkovec, kjer se je nato 
pričelo več tekmovanj. Člani ZRVS, 
ZB NOV, in ZSMS so se pomeriU v 
streljanju z vojaško puško, ekipa 
vseh' sedmih strelskih družin, 
kolikor jih šteje občina, so se 
pomerile v streljanju z zjačno 
puško, mladinci pa so se tekmovali v 
malem nogometu. (O rezultatih 
poročamo posebej). Ckupno je v 
vseh' disciplinah sodelovalo nad 400 
tekmovalcev, to pa je že lepo 
število. Razen tega je bil dan 
izredno lep, pa je bil takšen zato 
tudi praznflc - le domačin-pri-
reditelj bi se lahko bo^je izkazal, saj 
je postavil samo eno točilnico . . . jr 

Polaganje venca na spomenik v Ivanjkovcih ob letošnjem dnevu borca 
Foto: J. Rakuša 

Pohod po poteh osvoboditve 
bo 19. in 20. julija 

Vsied nestalnega vremena, kije 
vladalo pred dnevom borca, 4. ju-
lija, se je vodstvo CK ZSMS Slov. 
Bistrica odločilo, da bo za 4. julij 
predvideni,,Pohod po poteh osvo-
boditve" izvedli v soboto in ne-
deljo, 19. in 20. julija 1975. 

Nad 200 mladih iz vse občine 
Slov. Bistrica bo v teh dneh obi-
skalo -vsa vidnejša spominska' 
obeležja na času z NOB, kjer bodo 
udeleženci NOB mladim spregovo-
rili o dogodkih pred 30 leti, mladi pa 
bodo ob tej priložnosti izvedli pred 
spominskimi obeležji tudi krajše 
kulturne programe ali komemora-
cije, na grobove padlih borcev pa 
bodo položili cvetje in vence. V ok-
viru tesnega sodelovanja se bo 
tega pohoda udeležila tudi skupina 
mladih tabornikov iz pobratene 
občine Svetozarevo. 

Mladi bodo pohod pričeli v so-
boto, 19. julija v zgodnjih jutranjih 
Urah izpred spomenika NOB v Gaju 

pri Zg. Polskavi, nadaljevali pa ga 
bodo prek Pragerskega, Leskovca, 
Vrhloge in Srec. V večernih urah 
bodo prispeli v Makole, kjer bodo v 
bližini gradu Statenberg zakurili 
taborne ognje, ob njih pa se bodo 
srečali z nekaterimi aktivisti in borci 
NOB, ki bodo mladim obujali svoje 
spomine na boje za osvoboditev in 
povojno graditev nove Jugoslavije. 
Pohod bodo mladi nadaljevali v 
nedeljo, 20. julija prek Studenic, 
Boča in Poljčan, kjer bodo pohod 
končali. 

Osnovni namen pohoda je 
spoznavanje mladih s cilji NOB, z 
dogodki pred 30 leti v tej občini, 
predvsem še na območju prehoje-
nih krajev, usposabljali se bodo za 
poznejša vodenja podobnih poho-
dov in akcij, posebno pozornost 
bodo posvečali tudi vključevanju 
mladih v teritorialne enote in 
ohranjanju tradicij NOB. 

Kidričevo: na predvečer dneva borca 
Delovne zmage in slovesnosti, 

ki nas spominjajo na pomembne 
prelomnice v naši zgodovini, so 
odraz in obenem nujna potrditev 
dogajanj izpred 30-tih let. Sloves-
nosti ob dnevu borca so kot spon-
tano nadaljevanje slovesnosti ob 
tridesetletnici osvoboditve. 

V popoldanskih urah 3. julija je 
park Mladosti v Kidričevem oživel. 
Na osrednji slovesnosti je prvi spre-
govoril Kari 2mavc, član repub-
liškega odbora zveze borcev. V 
svojem govoru je poudaril pomen 
30-letnice in dneva borca. Po 
uvodnem govoru je delegacija 
zveze borcev in mladine iz Kidri-
čevega prevzela vence in jih od-
nesla pred spomenik narodnega 
heroja Borisa Kidriča. Tako so 

počastili spomin na heroja in vse, ki 
so dali svoja življenja za svobodo. 

Ernest Jamer je sprejel v ZK dva 
nova člana, Marico Rumež in To-
nija Šešo. 

PRIZIDEK VRTCA 

V Kidričevem bo od sedaj naprej 
manj cmeravčkov, ki ne bodo pod 

strokovnim varstvom. Prizidek 
vrtca je svečano otvorila tov. 
Veličkovič. Gradnja novega dela 
vrtca j"e stala 95 milijonov dinarjev 
in je vsekakor investicija, ki se bo 
bogato obrestovala. Svetli in lepo 
opremljeni prostori prizidka so ob 
zaključku slovesnosti sprejeli 
mnogo radovednežev. Pomembno 
vlogo, ki jo ima mati - delavka, je 
potrdila tudi ta delovna zmaga. 

TABORNIKOM NOVI PRAPOR 
Mladi taborniki so s svojimi 

mentorji poravnali vrste. V novih 
taborniških oblekah so slavili z 
vsemi in še sami zase. Generalni 
direktor TGA Kidričevo - tov. 
Krajnik je razvil prapor in ga predal 
tabornikom. 

Kulturni program je popestril 
pevski ^bor DPD Svoboda Kidri-
čevo, ki je zapel tri pesmi. Nastopili 
so tudi cicibani iz vrtca. Člani 
niladinske dramske skupine pa so 
pripravili recital. 

Šele zvečer ob ognju in glasbi, ki 
,,vžge", so se utrnili najgloblji spo-
mini starih borcev... , , 

MALCI Jelen 

Drugi dom za malčke zaposlenih mater 

SVETLEJŠA PRIHODNOST ČREŠNJEVSKEGA 
PREDORA 

Z modernizacijo železniške proge 
med Mariborcm in Ljubljano ,se je 
pisala usoda tudi železniškim 
predorom na tem območju.Medtem 
ko predor na Križnem vrhu pri Slov. 

Bistrici ni „^z držal" zahtevnim 
kriterijem elektrifikacije železniške 
proge, je ostal predor pri Crešnjevcu 
eden maloštevilnih v vzhodni 
Sloveniji. 

Pred kratkim so skozi predor 
napeljali električne kable in s tem 

n^ovedal i , svetlejšo" prDiodnost 
tega objekta, ki je tako napovedal, 
da se še ne bo kmalu vdal. Z 
ukinitvijo parnih lokomotiv na tej 
progi, sten predora ne bodo več 

prekrivale črne saje. Ostal bo le 
spomin na parne lokomotive, med 
katerimi so posamezne vozile na tej 
progi tudi več kot 60 let in čako 
dosege rekorde, ki jih ni mogoče 
zlahka zavreči. I-oto in tekst. 

V. Horvat 

Z uvedbo disel lokomotiv je promet hitrejši, večja pa je tudi 
vamost pred požari. 



Dograjen je stanovanjski dvojček 
v Laporju 

v Laporju pri Slov. Bistrici so te 
dni dokončali gradnjo prvega 
stanovanjskega dvojčka, namenje-
nega družinam učiteljev, ki so 

morali ob obnovi šolskega poslopja 
odstopiti svoja stanovanja za razši-
ritev in posodoblejnje pouka na 
šoli. 

Stanovanjski dvojček je velika 
pridobitev za Laporje. Investicijska 
vrednost dvojčka je znašala 
675.000 dinarje , vendar so stroški 

vsied porasta cen gradbenega in 
drugih materialov v času gradnje 
bili večji. Pričakujejo, da so bodo v 
blok vselili že te dni. VH 

Tudi v dežju na cesti 

Na poti po Halozah smo pred 
dnevi srečali na cesti Dolena -
Majšperk Leopolda ŠIROVNIKA, 
ki nam je ..oborožen" z lopato in 
krampom ter popotno maUio, 
obešeno na kolesu, prišel nasproti. 
Bil je precej premočen. Ustavili 
smo ga ter v krajšem pogovoru 
med drugim zvedeli, da je v tem 
deževnem vremenu spuščal vodo 
iz cestnih jam v obcestne jarke, 
kar dela veSno, kadar dalj časa 
dežuje, da hudi nalivi ne bi še bolj 
poškodovali haloške ceste.' 

Leopold je cestar že od leta 
1949, Pri svojem delu bo tudi 
dočakal zasluženo upokojitev, do 
katere mu manjka še dve leti. V 
življenju se je s šestimi otroki 
težko prebijal, vendar so sedaj že 
vsi pri svojem kruhu. 

Naš sogovornik pa se je tudi 
malce potožil. Med drugim je 
povedal, da ima na cesti • od 
Majšperka do Bolečke vasi, v 
dolžini pet kilometrov, za katere 
je zadolžen vedno več dela. To pa 
zato, ker je na cestah vse večji 
promet. Osebni avtomobili cest 
sicer ne uničujejo, medtem ko 
tovornjaki, ki so • običajno 

preobloženi, napravijo kar precej 
Icode. 

F. H. 

Leopold Širovnik, doma v 
Planjskem pri Narapljah: ,,Že 
sedemindvajseto leto krpam 
haloške ceste . . ." 

Skoraj pol stoletja gasilec 
v kraju Šmartno na Pohorju ni 

prebivalca, ki ne bi poznal imena 
Peter Pečovnj'c, saj živi v tem kraju 
kar 67 let, prav toliko, kolikor je 
tudi star. Njegovo delo in življenje 
sta trdno vtkana v razvoj Smartna in 
okoliških naselij, tako globoko, da 
bi kaj težko pomislili, da je v njem 
še vedno toliko veselja in energije za 
novimi pridobitvami kraja, še 
posebno pa v ^silskih vrstah, kjer 
deluje že skoraj 50 let kot aktivni 
član. 

Kraj Šmartno z okolico in PGD 
Šmartno nista bila nikoli razdvojena 
v željah in akcijah. Naloge enega so 
bile tudi delovni program drugega. 
Peter Pečovnik pa je pri povezanosti 
društva z krajem, v katerem deluje, 
odigral in še odigrava pomembno 
vlogo saj je že 30 let tajnik društva 
PGD Šmartno na Pohorju še do pred 
dvema letoma, ko je odšel v pokoj, 
pa je bil zaposlen kot kmetijski 
tehnik pri kmetijski zadrugi v tem 
kr^u. 

Že kot osnovnošolca je Petra 
gasilstvo zelo pritegnilo. Boj proti 
požarom in drugim elementarnim 
nezgodam ter čuvanje pohorskih 
domačij so mu tako že v mladih 

DRAMSKA SKUPINA V 
MLADINSKEM KLUBU V 
KIDRIČEVEM 

MLADINSKI KLUB V Kidri-
čevem je že nekaj časa kraj, kjer se 
zbirajo mladi, polni delovnih moči. 
Kidričevo je prežeto z življenjem 
mladih. 

Pred nedavnim so se odločili, da 
bodo ustanovili novo mladinsko 
dramsko skupino. Zato vabijo vse 
mlade, ki jim je blizu pisana be-
seda, pa naj bo to proza ali poezija, 
da se jim priključijo. Finančna sred-
stva so zagotovljena, prav tako tudi 
prostor. Vse, kar si mladi marsikje 
želijo, zato priložnosti ni za zavreč. 

M A L C I J - . 

letih veliko pomenili. S svojimi 
sovrstniki je tako zelo rad opazoval 
takratne prve začetke gasilstva v 
Šmartnem. 

Pet let je minilo od ustanovitve 
PGD Šmartno na Pohorju do leta 
1928, ko se je mladinec Peter 
Pečovnik vključil v njihove vrste kot 
aktivni član in v njihovih vrstah 
ostal vse do okupacije 1941. Velika 
volja in želja po gasilstvu sta bila 
osnovni vzrok, da je bil med prvimi, 

ki so po osvoboditvi obnovili 
gasilsko' društvo Šmartno. Njegove 
izkušnje in aktivnost v gasilskih 
vrstah so imele za posledico, d a j e 
bil v novoustanovljenem društvu 
izvoljen za tajnika. To naloge 
uspešno opravlja že 30 let prav tako 
zagnano kot v dneh, ko je bil prvič 
izvoljen za tajnika društva. 

Sedaj je Peter Pečovnik že dve leji 
upokojen, vendar v gasilstvu še 
vedno aktiven častnik in tajnik 
društva. Za svoje zasluge v gasilsk^ 
vrstah je prejel gasilsko'odlikovanje 
III. stopnje, pa rudi več drugih 
priznanj in odličij. V gasilskih vrstah 
pa namerava ostati vse dokler mu bo 
zdravje to dopuščalo. 

Fotografija in tekst: V. Horvat 

Peter Pečovnik kljub 
letom ne popušča 



ŠMARTNO NA POHORJU 

Instrumenti s 105 - letno tradicijo 

v pohorski vasici Frajhajm pri 
Šmartnera na Pohorju že nad 100 
let uspešno deluje ena najstarejših 
godb na pihala v severovzhodni 
Sloveniji. Domačim ji pravdo kar 
frajhajmska godba. Največja zna-
čilnost ansambla so instrumenti, s 
katerimi igrajo, saj je na njih 
mogoče prebrati tudi letnico, ko so 
bili izdelani - 1870; kar je gotovo 
najstarejši orkester pri nas. 

Godbo iz Frajhajma sestavlja 12 
krepkih pohorskih mož, od katerih 
so vsi ^asbeni samouki. Igrajo 
skladbe, ki so se jih naučili od svojih 
očetov, ki so jim instrumente tudi 
izročili, da bi z njimi nadaljevali 
tradic^o. I ^ a j o stare skladbe, kot so 
instrumenti. 

Da bi zadostili „zahtevnej šim" 
poslušalcem in plesalcem, so se 
naučili tudi nekaj polk in valčkov, s 
katerimi se radi posta\'tjo na raznih 
domačih zabavah in veselicah v 
domačem kraju in širši okoUci. 
Skoraj nepogrešljivi so pri vseh 
pomembnejših svečanostih v KS 
Šmartno na Pohojgu in okolici. 

Za vaje imajo člani orkestra zelo 
malo časa, saj so vsi kmetje. Več 
možnosti za sestajanje imajo v 
zimskili mesecih. Posamezni člani 
orkestra imajo na vaje do tri ure 
hoda in to še po visokem snegu. 

Za svoje kulturno poslanstvo ne 
dobivajo nobenih sredstev. Vsak je 
mojster za popravilo svojega 
instrumenta in na. vseh prireditvah 
nastopajo brezplačno. 

Foto in tekst: 
V.'Horvat 

Frajhajmska godba tudi v deževnem vremenu ne odpove. 

Klub mladih Ptuj 
vabi k sodelovanju 
Klub mladih Ptuj je v letošnjem 

letu organiziral vrsto uspešnih 
razstav, kot npr. Likovne razstave, 
razstavo sobnih ptic in okrasnih 
golobov, fotografsko' razstavo te-
čajnikov, ki so končali foto tečaj v 
Klubu mladih pod strokovnim 
vodstvom mojstra fotografije Sto-
jana Kerblerja itd. Razstave so 
vzbudile med Ptujčani veliko 
zanimanje, zgovoren dokaz o tem so 
številne pohvale, vpisane v knjigo 
obiskovalcev. Zato se je Klub 
mladih odločil, da tudi v em času, 
to je v času tako imenovane „mrtve 
sezone" organizira različne razstave 
in vabik sodelovanju umetnike, ki 
jih morda „pesti" vprašanje prostora 
in torej nimajo možnosti razstavljati 
svojih stvaritev. Umetniki, Klub 
mladih Ptuj vam nudi prostor 
zastonj, oglasite se s svojimi deli. Za 
vse informacije se obrnite na OK 
ZSMS Ptuj. VIG 

Vozniki prekontrolirajte svoj avto 
Pred odhodom na daljšo pot, 

recimo na dopust, mora vsak'voznik 
temeljito prekontroUrati svoje vozi-
lo. Posebno pozornost 'posvetite 
sistemu zavor. Prekontrolirajte nivo 
zavornega olja. Odstra-nite prah iz 
zavornega bobna. Ročna zavora 
mora „prijeti" na prvi tretini svoje 
potL Neredna kontrola ali neredno 
vzdrževanje zavornih naprav znatno 
zmanjšuje možnost ustavljanja vozi-
la in predstavlja splošno nevarnost 
na cestL' 

Ce ste opazili, da motor ne vžiga v 
redu, ugotovite vzroke pred odho-
dom. Mogoče so krive svečke. Če so 
zamaščene, ali imajo pokvarjeno 
izolacijo, če je razmak elektrod 
nepra\^en, motor ne bo vžgal. 

Preglejte brisalce stekla. Čeprav je 

lepo vreme, jih bos te ' lahko zelo 
hitro potrebovali 

Prekontrolirajte luči in signaliza-
cijo. Vsaka nepravilnost v tem 
pogledu je lahko vzrok, da bodo 
vaše vozilo izključili iz prometa, pa 
tudi sicer ste lahko vzrok nesreče na 
ces t i ' 

Posebna pozornost velja gumam. 
Za varno vožnjo so predpogoj dobre 
gume z določenim pritiskom. Zato 
to prekontrolirajte in prilagodite 
pritiskom vremenskim razmeram. 

Prekontrolirajte nivo olja med 
delovanjem motoija, dolivajte pa ga, 
ko motor s toj i V servisu vam naj 
opravijo mazanje pred odhodom. 

Ne pozabite vzeti s seboj rezerv-
nih delov za avto, škatlo prve 
pomoči in trikotnik. 

Mladi z Reke gostovali v Stopercah 
Mladinski aktiv Stoperce že drugo 

leto uspešno sodeluje s KPD 
Bazovica iz Reke, kamor so 
vključeni Slovenci, ki žive v našem 
največjem pristaniškem mestu. 
Društvo je znano po svojem 
marljivem delu. Kljub majhnemu 
številu i m ^ o pevski zbor, igralsko in 
folklorno l u p i n o . 

Igralska' skupina iz Stoperc je v 
kulturnem domu Bazovica gostovala 

že dvakrat. V soboto, 28. junija pa 
so se •mladi Bazovičani predstavili 
stoperškim gledalcem. Uspešen 
nastop folklorne skupine je bil 
nagr^en z burnim aplavzom. 
Igra lca skupina pa je s skeči zvabila 
nasmeh na prav vsak obraz. Posebno 
nam je ugajal skeč Klobasa-Lobasa, 
ki ga je režiral mladi Boris Rejec in 
iCTal tudi glavno vlogo. Tudi skeč 
Čarovnik ni zaostajal po kvaliteti. 

Po kulturnem programu, pope-
strenem še s petjem slovenskih 
narodnih pesmi', smo se z gosti 
poveseliU v dvorani osnovne šole. V 
nedeljo so se fantje obeh društev 
pomerili v malem nogometu, nato 
pa smo z reškimi tovariši preživeli 
prfleten dopoldan na pikniku, ki ga 
zaradi vremenskih neprilik nismo 
mogli pripraviti na Donački ^ r i . V 
prijateljskem vzdušju nam je vse 
prehitro minil čas, k i j e bil gostom 
odmerjen za bivanje v Stopercah. 
Sredi popoldneva so že morali 
odpotovat i 

Za Stoperčane je bilo gostovanje 
reške mladine prijeten dogodek in 
vsi si želimo, da bi jih kmalu lahko 
spet pozdravili v naši sredi 

MARJETKA DOLŠAK 

Vedno ista teža 
v nekaterih evropskih deželah so 

v zadnjih letih izdelali obsežne 
ankete med starimi ljudmi. Ugoto-
vili so, da med devetdesetletniki in 
sto letniki ni pretirano debelih ljudi! 
Stoletnik se je vse življenje hranil 
zmerno in je obdržal težo, ki jo je 
imel pri dvajsetih letih. 

Ce sta zdravje in dolgost življenja 
odvisna od idealne teže, se pravi, če 
imate pri petdesetih letih isto težo 
kot ste jo imeli pri dvajsetih, potem 
imate vse perspektive, da boste 
doživeli devetdeseto življenjsko leto. 
Tako vsaj trdijo znanstveniki na 
podlagi obsežnih anket. 

Ostalo je samo pri obljubah 

Pogled na neurejeno Ljubljansko cesto v Slovenski Bistrici. 

Tako največkrat v nezadovoljstvu 
zatrjujejo Bistričani, ko hodijo vsak 
dan po Ljubljanski ulici v .Slov. 
Bistrici. Ob lepem vremenu seje tod 
še nekako mogoče izogibati se 
gostemu prometu na glavni vpadnici 
v mesto, ki pomeni tudi del sedaj še 
vedno najbolje obremenjene slo-
vevenske ceste med Ljubljano in 
Mariborom. Težje pa je ob deževnih 
dneh in še po njih, ko prostor, 
namenjen za pešce, napolnijo 
številne mlake, ki se jih morajo pešci 
izogibati kar na že tako prepolno 
avtomobilsko cesto, Pljuski iima-
zane vode izpod koles velikokrat 
neobzimih voznikov motornih vozil 
nemalokrat povzročajo slabo voljo 
in neprevidene izdatke za čistilnico. 

Minili sta že kar več kot dve leti, 
ko je bilo že skoraj povsem 
dogovorjeno, da bodo ta del ceste, z 
njim pa tudi pločnike za pešce 
dokončno uredili. Žal je ostalo 
samo pri obljubah, medtem ko je 
promet na cesti ve^ i . S tem pa 
narašča tudi nevarnost za pešca kot 
tudi nemoten promet vozil, ki so 
glede na turistično sezono že 
dosegla nezaželjeno gostoto. 

Še" nekaj je" ob tem, kar moti 
Bistričane. To je neprijeten prvi vtis, 
ki ga dobi ob pogledu na vhodu v 
mesto Slov. Bistrico vsak obisko-
valec ali tisti, ki mesto samo 
prevozi. V prižadevanjih za lepše 
okolje prav v tem delu mesta ni bilo 
že več let ničesar storjenega. Tudi 
videz ceste je vse prej kot takšen, ki 
bi naj voznike z lepimi vtisi prepeljal 
v drugi del Slovenije. 

VH 



Naša arheološka najdišča 
(Nadaljevanje) 

GOMILA PRI KOGU 
Kraji s takim ali podobnim 

imenom pogosto opozarjajo na 
starine v svojem okolišu, po katerih 
so včasih tudi dobili ime. Nad 300 
m visoki greben Gomile pri Kogu je 
s svojimi vinogradi sicer brez takih 
najdb in ima ime najbrž le po obliki 
svojega viha. Vendar pa _ tudi ta 
okoliš ni brez starin, čeprav sodijo 
že k dru^m naseljem. Po Ferkovih 
zapiskih iz leta 1898 so tod nekje 
okrog leta 1883 našH „v vinogradu 
ormoške graščine mamutovo okost-
je". Kar je bilo pred vojno 
zapisanega o rimskih grobovih, sodi 

v Kog, saj so bile tam prav na meji z 
Gomilo nekoč zares rimske gomile. 
Na drugi strani je pod Gomilo 
dolina Trnave z Vuzmetinci, kjer so 
našli več kamnitega orodja. Sosednji 
lirib proti Hermancem pa se imenuje 
Stara Gora, kar ima tudi nek še 
nepojasnjen zgodovinski pomen, 

GOMILA PRI PTUJU 
Sleme s to vasico med zgornjima 

koncema doUn Rogoznice in 
Grajene ima nekaj naravnih vzpetin, 
ki bi lahko dale kraju tako ime. 
Navzlic temu pa so tod na pobočjih 
in v globeli na severnem znožju v 
resnici rimske gonile. Ce pridemo 
navkreber iz Rogozniške doline, 
laliko najdemo dve gomili že na 
robu Arnuševega gozda na vzhod-
nem koncu vasi. Obe sta v sredini 
razkopani, nihče pa ne ve ničesar ne 
o kopačih ne o njihovih najdbaL Le 
malo dalje navzdol v globel nasproti 
Rajšpovih v sosednji Rogoznici je 
spet dvoje v srecUni razkopanih 
gomil. Vse štiri so 7 - 10 m široke 
in do 1,5 m visoke. V isti globeli, 
bolj proti zahodu pa so tudi precej 
manjše gomile s pr, 5 m in visoke 
večinoma do 0.5 m. Od vzhodu sem 
sta najprej dve, malo dalje pa je v 
sosednjem Širovnikovem gozdu tik 
ob jarku in pod lastnikovo domačijo 
na sosednjem rogozniškem grebenu 
sedem nepoškodovanih gomil. V 
njih najbrž ni , zakladov", saj so 
arheologi leta 1962 v eni izmed njih 
našli le pepel z nekaj koščicami ter 
črepinje glinastih posod/ 

Naselbina tu pokopanih je bila 
najbrž na slemenu južno od globeli z 
gomilami. Ker o njej med domačini 
ni nobenih izročil, so t«le stavbe 
očitno lesene in so se zato sledovi za 

njimi že izgubili. Prebivalci tega 
kraja so bili prej domačini kot 
Rimljani, vendar ni o njih nič 
znanega, kot tudi ne o kel^kih 
novcih, ki naj bi jih bili P-ašli tod aU 
v sosednjih 
iršovcih. 

GOMILO 
PRI DESTRNIKU 

Ime tega kraja na zaobljenem vrhu 
vzhodno ob cesti iz Ptuja proti 
Trnovski vasi bi v primerjavi s 
številnimi podobnimi ledinskimi 

imeni na gomilnih grobiščih res 
laliko izviralo od takih spomenikov 
preteklosti. Vendar pa je sedaj najti 
tod le troje gomil, ki leže na robu 
Horvatovega gozda na severnem 
znožju griča tik vzhodno ob cesti. 
Gomile niso posebno velike, saj 
merijo v premeru le od 5.5 do 8 m, 
najniga je 30 crn, najvišja pa 1 m 
visoka. Ker so bile še nepoškodo-
vane in da bi ugotovili, kateremu 
času pripadajo, so arheologi leta 
1962 eno izmed njili odprli. M tem 
so naleteli na nekaj zanimivosti. 
Najprej pepel sežganega mrtveca tu 
ni bil raztresen po površini 
nekdanjih tal, kot je bila sicer 
navada, temveč so pogrebci izkopali 
1.2 m dolgo, 0.8 m široko in 45 cm 
globoko jamo. Na njeno ravno dno 
so potem nasuli pepel z ostanki 
nezgorelih kosti, na pepel pa 
postavili vrsto ^ n a s t i h posod s 
hrano kot popotnico mrtvemu po 
drugem svetu (na sliki). Večina teh 
posod je bila še celih ali le 
poškodovanih in ker so bili na delu 
strokovnjaki, jih je bilo mogoče 
shraniti v ptujskem muzeju. Med 
teini posodami sta bila dva prek 20 
cm visoka lonca (1,3), vitek vrč (4), 
pokrov za lonec (2) ter štiri 
skodelice ( 5 - 8 ) , od katerih sta dve 
ležali na pepelu obrnjeni narobe. 
Med najdbami so bile še črepinje 
treh drugih posod in razlomljena 
bronasta fibula. Po njej je bilo 
mogoče določiti starost groba, ki so 
ga izkopali v poznem 1. ali v 2. stol. 
po n. št. Iz istega časa sta gotovo 
tudi druga dva ^ o b a , to skromno 
pokopališče pa pripada neki neznani 
domačiji, ki bi jo bilo treba šele 
najti. 

Grob in najdbe so bile opisane v 
Časopisu za zgodovino in narodo-
pisje 1, 1965, 16 ss. 

Stanko Pahič 

O igri vurberških amaterjev 
v prejšnji številki snno vam 

predstavili vurberško dramsko sku-
pino, tokrat bomo več zapisali o 
njihovi igri. Že naslov igre Klobčič 
pove, da gre za ,,zapleteno stvar". 
Središče vsega dogajanja je 
gostilna pri Roži. Gostilničarka 
Roža se je poročila, toda zakonske 
sreče ni dolgo ,,uživala", saj jo je 
mož zapustil kmalu po poroki ter 
odšel služit ma/ke. Vrnil se je šele 
po 22-tih letih, medtem pa ko ga ni 
bilo, se je marsikaj dogajalo. Roža 
si je našla družbo, kmalu je dobila 
tudi hčerko Anico. To sicer ne bi 
bilo nič posebnega, če ne bi Rožin 
mož najavil svoje vrnitve. Tu pa se 
vse zaplete. Roža je rodila hčer 6 let 
po moževem odhodu. Sosed ima 
pa 22 letno hčerko, ki bi bila prav-
šnja. Zato hčeri zamenjata vlogo: 
Rožina hčer odide k sosedu, sose-
dova pa k Roži. Roža je sliko sose-
dove hčerke poslala možu v Nem-
čijo, ta jo je pokazal enemu svojih 
delavcev, ki se je vanjo zaljubil ter 
se odločil, da jo pojde snubit. Vsi 
so bili v pričkovanju. Nenadoma je 
prišel prenočevat v gostilno mestni 
gospodič, vsi so mislili, da je to 
Rado iz Nemčije, v resnici pa je bil 
Rado iz Maribora, trgovski potnik. 
Napetost se stopnjuje iz ure v uro. 
Kaj bo zdaj? Da bi bila zadeva še 
bolj zapletena, si Roža omisli moža, 
,,sposodi" si ga od sosede s tem, 
da soseda o tem ne ve ničesar, 
sicer bi se mu slabo pisalo; prej-
šnjaga ljubimca, očeta svoje hčere 

pa odrine. Od tu naprej pa se vse še 
bolj zapleta. Ker bi bilo prevei 
dolgočasno, če bi opisovali vse, naj 
povemo razplet te veseloigre: vsi 
dobijo svoj delček sreče. Jure 
oprosti svoji ženi ,,greh", če so to 
sploh bili grehi, Manica dobi svo-
jega Rada, Anuša (soseda) svojega 
moža nazaj itd. Konec srečen, vse 
srečno. 

Režiser Konrad Bezjak je ust-
varil, seveda ob pomoči celotnega 
ansambla prisrčno veseloigro, ob 
kateri smo se od srca nasmejali in ki 
nam je ob pozorni spremljavi dajala 
tudi misliti, saj njen vsebinski kon-
cept ni daleč od resničnega življe-
nja. Primer: Jurov odhod v Nem-' 
čijo, ki razbija družino. Tako se do-
gaja tudi danes. Uspel je tudi v 
smeri prikaza nasprotja med 
mestom in vasjo. Za popestritev 
igre pa so ,,skrbeli" člani pevskega 
zbora v vlogi fantov na vasi. O 
igralskem izvajanju bi lahko zapisali 
le to, da je bilo dokaj kvalitetno in 
da kaj več ob danih pogojih ni bilo 
možno ustvariti. 

Igrali so: Lizika Cvetko (gostil-
ničarka Roža), Marjanca Črnko 
(Anica, njena hči), Zdenko Žižek 
(Jufe, Rožin mož). Kari Tajhman 
(sosed Joškon), Mimika Minih 
(Anuša), Milka Mihelič (Manjica), 
Tonček Zelenik (Mateje, Rožin lju-
bimec), Majda Vogrin (Jelka), Jože 
Žižek (Ivo), Milan RašI (fant z vasi) 
in Jože Planšek (Rado, trgovski 
potnik). MG 

Esperantska sekcija DPD ̂ Svobode" Ptuj 

Na sliki: tečajniki „B" nadalje-
valnega tečaja, sedijo predsednik 
esperantske sekcije J. Domanjko, 
predsednik kulturne skupnosti in 
DPD „SVOBODE" Andrej Fekonja 
ter učitelj esperanta Stanko Bezjak. 

Stojijo stari in mladi tečajniki. 
Dve vsled bolezni nista navzoči. 

J. D. 

Mali bodoči esperantisti so se dne 
21/6 1975 predstavili z ljubkimi 
esperantskini recitacij an i . 

Učenka 7. razreda o. š. Hajdinaje 
recitirala „SALUT AL TITO" 
(pozdrav Titu). 5-letno AUco Hlupič 
in 4-letnega Janezeka Bezjaka pa 
smo pretekli teden čuli po radiu v 
oddaji za cicibane. 

Za esperanto navdušena pridna 
19-letna dijakinja administrativne 
šole Marija Pavličič je odšla na 
17-dnevni PEDAGOŠKI ESPE-
RANTSKI SEMINAR v Primošten. 

SLOVESNO OB DNEVU BORCA 

V sklopu proslav 30-letnice 
osvoboditve, 25-letnice samo-
upravljanja in 30-letnice ob-
stoja organizacije združenega de-
la Opekarne Žabjak, je bila 
osrednja slovesnost ob dnevu 
borca, 4. juliju, na predvečer praz-
nika, v domu Slovensko-goriške 
čete v Rogoznici. Ob tej priložnosti 
je o pomenu praznika, 4. juliju, 
spregovoril predsednik občinskega 
odbora Zveze združenj borcev NOV 
Janko Vogrinec. V kulturnem pro-
gramu pa je nastopil moški 
komorni pevski zbor iz Ptuja. Marta 
Brlek in Vida Gorišek sta se 
predstavili s partizansko liriko. 

MG 



Ob knjigah 
tudi v počitnicah 

Ni jih na travnikih in ne na 
otroških i^iščih, teh naših šolar-
^kov. Verjetno se skrivajo doma, 
sem si mislila. Glej, pa jih najdeš v 
knjižnici. Kot pridne mravljice, ki 
hočejo po vsej • sili doseči zrnce 
sladkorja, so se mi zdeli, ko so 
čakali na knjige. 

„Dež in zopet dež. Ko bi se vs^ 
med šoldcim letom izlil iz sivega 
neba!" so želje mladih bralcev, 
obiskovalcev mladinskega oddelka 
knjižnice v Ptuju. Zmotila sem jih: 
Nives, Dušana, Sandro in Davorina. 

NIVES LANCOŠ bo šla jeseni v 
šesti razred. Tri leta je že redna 
obiskovalka te knjižnice. Sedaj je 
imela doma kar osem knjig. Najraje 
bere otroške zgodbe. Ostržka in 
Kraljično na zrnu graha je prebrala 
že dvakrat. Z veselem je prebrala 

Piko Nogavičko, pritegnil jo je 
Vinetu in partizanske zgodbe. Se 
veliko bo prebrala, saj ne bere le 
med počitnicami. Tudi med šolskim 
letom rada odpre jcnjigo. 

SANDRA CUCEK živooko dek-
letce, ki gre v drugi razred, tudi rada 
bere. V knjižnico jo je napotila 
mamica. Leto bo že, odkar je prišla 
prvič v knjižnico. Prebrala je že 
veliko pravljic. Najbolj všeč sta ji 
bili Aladinova čarobna svetilka in 
Kraljična na zrnu graha. 

DAVORIN TOPOLOVEC, kot 
večina desetletnih fantov, rad bere 
knjige o Indijancih. Tudi ta dan je 
prišel ponje. „Na tem kupu so," mi 
je pokazal. Ni čudno, da se tako 
znajde v knjižnici, saj jo o b i ^ u j e že 
pet let. Poleg »indijanskih knjig" jih 
veliko prebere tudi o živalih. Bere 
Pionirski list. Kavboj Pipec in rdeča 
pesa pa sta njegova stara prijatelja. 
Ko je odhajal, j e imel v rokak velflco 
knjigo Pisani živalski svet. 

DUŠAN LAH se je vpisal v 
knjižnico šele danes. Zakaj? Zato 
ker rad berem, mi je odvrnil. Najprej 
je prebral Gospoda Hudournika, 
potem Lukca in njegovega škorca. 
Kdo bi se spomnil še vseh ostalih? 
Med šoldcim letom mu ni preveč do 
branja, mi je na koncu še iskreno 
povedal. 

To je le droben utrinek življenja v 
knjižnici. Vsak dan nova doživetja 
in hotenja. Ostaja pa že dolgO časa 
vse premajhen oddelek mladinske 
knjižnice. V knjižnici imajo okoU 
8800 knjig. Letno dobi rnladinski 
oddelek približno 1000 novih knjig. 
Ker knjige zelo hitro menjujgo 
mlade bralce, jih vsako leto izločijo 
iz uporabe do 400. Morda ne bo 
odveč podatek, da je v letu 1974 
obiskalo knjižnico 12066 bralcev, ki 
so prebrali 29437 knjig. Letos do 
konca m ^ a j e 5780 bralcev prebralo 
že 18177 knjig. 

Ce bodo mladi bralci še naprej 
tako pridni pri branju, bo verjetno 
mladinski oddelek prišel do b o p i h , 
večjih prostorov. 

MALCI Jelen 

Davorin, Sandra, in Nives. Dušan je 
že odhlačal. 

Foto: Malči Jelen 

Pravijo, da ima radio določene 
prednosti pred tiskom. Strinjam se. 
Vendar ni moj namen ugotoviti 
prednosti,' temveč mi je glavno 
vodilo uspešna akcija, dobro delo, 
popularnost našega radia. Radio 
Ptuj si j e s svojim izdelanim 
programom in z zagotovljenimi 
sredstvi zagotovil svojo prisotnost, 
opravičil svoje zaupanje delavnemu 
človeku in tako postal nenado-
mestljiv del sistema obveščanja (tudi 
TEDNIK teži k temu, vendar je 
njegova situacija drugačna, težja). 

Ko prebiramo predlog programa 
dnevnih oddaj, opazimo, da so si 
delavci radia postavili neskromno 
nalogo približanja programa delov-
nemu človeku, kajti on je nosilec 
vseh socialističnih sil in teženj, prav 
tako radia in tiska; Sprašujem se, če 
radio s svojo usmerjenostjo in 
neposrednostjo igra takšno angažira-
no, konkretno in nadrobno vlogo, 
kot bi moral. Ali ni morda še v 
programskem konceptu oddjya, ki 
ne sodi v program ali ni morda 
včasih prisotna novica, misel, k i ne 
z^ema bistva? (o tem naj presodijo 
odgovorni in sami poslušalci). 
Seveda si vsak po svoje prizadeva, da 
je napak čim manj, da so te redke, 
da so nezaželjene, argumentirane, 
konkretne. Radio Ptuj si k takemu 
načinu obveščanja zelo prizadeva 
(tudi koncept TEDNIKA je takšen). 
Vsi se zavedamo, da predloženi 
dokumenti še niso tisto, kar bi 
želeli, kar bi potrebovali, vendar že 
vsak' nov korak pomeni določeno 
spodbudo oz. akcijo k uresničevanju 
našega razvoja, naše socialistične 
družbe. 

Radio Ptuj je delo razdelil po 
dnevih, napravil časovnico, kar je 
nujno in dobro, vendar se je pri tem 
izognil potrebne razlage. Res je, da 
so v podtekstu še odprta vprašanja, 
vendar je program skoraj izdelan in 
mislim, da mu trenutno ni 
nasprotovati. Problem, ki je, je samo 
glasbeno področje. Zelje še zdaleka 
nič ne povedo. Mladi bi radi eno, 
kmetje drugo, delavci tretje, jaz. 

recimo, četrto. No, šele zdaj nastopi 
problem, tako imenovani ključni del 
nekega načrtovanja, nekega progra-
ma. Kako sedaj? Delati po spisku 
želja je enostransko, čeprav pristno; 
potrebno je zavzemati stališče „da 
naj bo informacija takšna, ki bo 
objektivno in kritično prikazovala 
družbene pojave in procese, uvelja-
vljala rezultate in spodbujala k 
akciji Obveščanje mora vsebovati 
idejno-politična in etična sporočila 
ter prispevati k utrjevanju prido-
bitev naše revolucije in k razvijanju 
vrednot naše socialistične družbe." 
(Tito, X. kongres ZKJ). MisUm, da 
se za tako misel zelo zavzemamo vsi, 
ki obveščamo, vendar je ob tem še 
misel,'ki je usmerjena v zabavni del 
nekega radia, nekega časopisa. In to 
je problem številka ena. Razvedrilo 
potrebuje vsakdo. Ali je radio po tej 
plati dovolj napravil, je program 
tudi s te plati zadovoljiv in 
psrejemljiv? Domača glasba je 
vsekakor premalo za, potešitev 
kulturnih potreb delovnep človdca. 
Radio mora ostro ločiti razvedrilo, 
ki je med kičem in umetnostjo. 
Bojim se, da v tej smeri vsi povprek 
premalo konkretno delamo, da smo 
celo površni Jasno je, da imajo naši 
ljudje še najraje narodno glasbo. 
Slabo in dobro, umetniško in 
kičasto. Zato se moramo lotiti 
vzgajanja in izobraževanja. Ljudem 
povedati in razložiti kaj je kič, kaj 
umetnost. ' In prav radio je tak 
medij. Neumno je vse metati v en in 
isti koš in pri tem pozabljati na 
učinek oz. rezultat, ki ga nosi 
oddaja slabe glasbe; Prav glasbene 
oddaje so šibka točka radia Ptuj, 
tudi Ljubljane, Ormoža itd. 

Ob koncu n^ poudarim, da je 
motto, ki me je vodil k zapisu 
takšen; glasbo delovnemu človeku 
in občanu, vendar ob tem resno 
razmišljati kaj je kič, kaj umetnost 
Potrebno je poslušalca vzgajati in 
izobraževati tudi s tega področja in 
ne samo z idej no političnega. To 
mora biti širša družbena akcfla! 

z. kOdrič 

\ 
F . B . 

V O U N A I N 
Z L O Č I N I 

(Odlomki iz spominov Ptujčana) 

V . / 

Zdelo pa se mi je še najverjetneje, da je bilo 
njegovo nagovarjanje naročeno ponovno snub-
ljenje, nekaj, za kar se pač nisem mogel odločiti. 
Suma nisem mogel nikdar odvrniti, dvom pa je 
ostal. 

Kasneje se nisem zanimal zanj in tudi nisem 
ničesar • zvedel o njem. Ne vem, ali je sam svoj 
namen, za katerega je nagovarjal tudi mene, 
^ š i l ali ne. 

Ko so prihodnji dan zopet pripravljali večji 
^ansport, sem svoj poskus vriniti se, še enkrat 
^.noviL K temu me je nekako spodbudilo 
*®jstvo, ker me za prvi poskus niso kaznovali 
^oda tokrat nisem prišel daleč. Se pred 

taboriščem m e j e v koloni opazil nekdanji lovski 
tovariš, ki je bil doma v bližini Ptuja, je bU 
študent medicine in je bil tedaj v funkciji 
SS-častnika - zdravnika. Poklical me je iz vrste 
in moral sem nazaj na svoje mesto. 

STREUALI SO NA OČETA 
Uspelo mi je obvestiti starše o svojem 

trenutnem bivališču. Želel sem se o ndcaterih 
stvareh zaupno pogovoriti z očetom, predvsem o 
svojem skritem orožju. Določil sem uro in 
n^bol j samotni del o^a je , kjer naj bi se čimprej 
dobila. Prvi sestanek je bil določen že čez dva 
dni, ker sem moral računati z možnostjo, da bi 
končno tudi mene odpremili. Zveza je zanesljivo 
delovala in že čez dva dni sem ob določeni uri 
z a j e d a l očeta, kako se je previdno približeval po 
ulici. V roki je nosil m^hen zavojček. M a t i j e 
naložila zame nekaj prigrizka. Pomahal sem mu, 
da me je že od daleč opazil in ravnal sem tako, 
da sva oba istočasno prišla k mreži. Na tistem 
mestu je bila mreža tako gosta, da si nisva mogla 
podati roke, le s prsti sva se otipala in ^ o z i 
mrežo tudi poljubila. 

Komaj je povedal, kako žalostna je mama in 
da me lepo pozdravlja, že j e nekje za oglom dcrit 
stražar zarjovel in se pognal proti nama z 
naperjenim samokresom. Odskočila sva od ograje 
in oče, k i j e bil že ted^ težko bolan, je zbežal po 

ulici. Ko je gestapovec pritekel do ograje, je začel 
skozi mrežo streljati za očetom. Na srečo ga ni 
zadei Uspelo mu je pomešati se na spodnjem 
koncu ulice med ljudi m ni se več vrnil. V na^ici 
je odvrgel zavojček pod mrežo. Ostal je na drugi 
strani in nič ne vem, kaj je bilo v njem . . . Takrat 
sva se videla z očetom zadnjič. Umrl je že 
naslednje leto. 

Mesto zavojčka sem prejel „darilo" od 
gestapovca - brca s škornji in nekaj udarcev z 
revolverjevim ročajem po glavi. Pa še zapisal me 
je za obračun. 

Naslednjega dne sem poležaval na svojem 
delu umazanega kasarniškega poda in razmišljal, 
kako se bom zagovarjal, če me bodo poklicali na 
zagovor. 
TEKOM PETIH MINUT IZGINITE! 

V blodni dremavici sem razmišljal več inačic 
eventualnega zagovarjanja. Bal sem se, da bi 
nastale za bolehavega očeta resnejše posledice. 
Končno ni zagrešil nikakega kaznivega dejanja, a 
v tistih težkih dneh niti za najhujša kaznovanja 
kaka posebna na zakonitost oprta dejanja niso 
bila potrebna, ker smo bili mi brezpravna raja. 
Vsaka malenkost je prišla prav, da so se sprožili 
celi plazovi nevšečnosti in neukrotljivih nesreč. 
Skrb je bila toliko bolj resna; ker je mati že dalje 
časa ležala bolna v posteči in bi lahko ostala 
sama. paije prihodnjič. 
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Tonček Fajfarič in Jože Cafuta 
ter še nekateri so morali tedaj v koncentracijsko taborišče, kjer je 
Cafuta umrl. Staindl je moral pred vojaško sodišče, a ne vem kaj se je 
z njim zgodilo. Vem pa, da so Franca Dernekoviča zaradi 
pomanjkanja dokazov o sodelovanju s partizani izpustili iz zaporov. 
Toda malo pred osvoboditvijo so ga Nemci na strahovit način ubili 
blizu njegovega doma. 

ZAPORNIKI PO BOJU V BRATISLAVCIH IN GORIŠNICI 

Zjutraj 9. februarja 1945 so se zbrali partizani - terenci in kuri i j i 
pri kme tu Kovačecu v Bratislavcih v Slovenskih goricah. Sestanek naj 
bi vodil aktivist Vili Vresk-Miiko. Za sestanek pa je zvedel domačin 
Cuš, k i j e služil nacistom. Gestapovci so z druščino enote obersta 
Trecka odšli nad partizane. Kovačecevo hišo v Bratislavcih so obkolili 
v prvem svitu. Med gestapovci sta bila tudi Edvard Križanec^in Franc 
Junger. 

Znano je, da so se partizani v Bratislavcih junaško spopadli z 
napadalci, ki so bili v velDci premoči . Padlo je sedem partizanov. Tri 
ujete partizane so bose po snegu vodili od Bratislavec do Ptuja v 
zapore. Z njimi so privedli več domačinov. Od partizanov se 
spominjam Janeza Feguša iz Nove vasi pri Maikovcih. Se nek^ dni po 
aretaciji j e bruhal kri in hudo trpel zaradi razbite čeljusti. Eden od 
njegovih tovarišev j e bil Franc Geč iz Strejac, drugi pa Ivan Skoliber 
iz Obreža. Po preiskavi so morali vsi t rye pred vojaško sodišče v 
Gradec, kjer so j ih poslali v kazendci batal jon, odkoder so se srečno 
vrnili domov. 

Izdajalec Cuš pa se je zbal partizanske sodbe. Zato so ga 
gestapovci sprejeli v svoje nočno bivališče, v bivšo razpravno sobo v 
stavbi ptujskih zaporov. Prostor je dobil med kupi orožja. 

Pet dni pred usodno bitko v Bratislavcih so privedli v zapore 
iyete partizane v Gorišnici pri Toplakovih, kjer so v spopadu z Nemci 
padli 4. februai ja 1945: Franc Belšak-Tone , ptujski okrajni sekretar 
KP; komandir 14 TV postaje Rudi Sever, komandan t V. relejne linije 
III. sektorja Anton Frlež-Jelen in kurir Franc Tobijas. Še pred bojem 
v Gorišnici j e okupator zaprl mater Franca Belšaka-Toneta, staro 
tedaj 43 let ter njene tri hčerke Marijo, Anglelo in Veroniko. Očeta 
Franca Belšaka-Simona, aktivista O F in člana okrajnega odbora OF 
niso našli doma v Muretincih, ker je živel od jeseni 1944 največ v 
Halozah. V zaporni knjigi č i tamo, da so Belšakove zaprli 6. januarja 
1945, izpustili pa 16. februaija. 

Po boju v Gorišnico, so pripeljali proti večeru 4. februai ja v 
ptujske zapore devet ujet ih partizanov: Franca Rakuša iz Mezgovec, 
Alojza Strelca iz Nove vasi, Franca Solina iz Bukovec, Franca 
Ozmeca in Jakoba Roškaija iz Cvetkovec, Franca Poplatnik iz 
Placarovec, Martina Ljubeča iz Nove vasi pri Markovcih, Stanka 
Vauda iz Stojnc in Ivana Mikša iz Strelec. Vsi so bili mladi Ljudje, 
stari od dvajset do petintrideset itd. Iz ptujskih zaporov so jih 
odpeljali v dveh skupinah v Maribor, štiri 16. februarja, pet pa 3. 
marca. Od teh je okupator ustrelil marca 1945 v Mariboru Solina, 
Ljubeča in Strelca, v Šoštanju pa Roškaija. Drugi so k sreči vojno 
preživeli 

Ko so 9. februai ja privedli po bi tki v Bratislavcih v zapore dvajset 
ljudi, so bili med njimi tudi trije Kovačecovi, pri katerih so imeli 
partizani pred bojem sestanek in s e j e na njihovi domačij i tudi odvijal 
boj. Gospodar Martin Kovačec, njegova žena Marija in sin Vinko so 
biU iz naših zaporov tudi odvedeni v Maribor, kjer so ustrelili v 
tezenskem gozdu čez nekaj tednov Martina Kovačeca. Tako sta obe 
bitki v Gorišnici in Bratislavcih zahtevali po osem smrtnih žrtev. V 
Gorišnici so padli v boju štiije partizani, okupator pa je od zajetih 
štiri ustrelil. V Bratislavcih jih je v boju padlo sedem, pozneje pa je 
okupator ustrelil njihovega sodelavca kmeta Kovačeca. Obe bitki sta 
povezani s ptujskimi zapori, ker so ujete partizane in njihove 
sodelavce v obeh primerih privedli v ptujske zapore. 

PRISILNO DELO ZAPORNIKOV 
Med polit ičnimi zaporniki je med okupacijo neprestano prežala 

smrt. Poleg tega so prestajali hude telesne muke. Drugače se j e godilo 
je tn ikom, ki so j ih zaprli zaradi raznih drugih prestopkov: zaradi 
nedovoljenega prehoda čez mejo, črnih zakolov, pobegov s prisilnega 
dela, manjšUi ali večjih tatvin, r azha jan ja in pretepanja in drugih 
prekrškov zakonov in raznih določil. Dalje prihodnjič . 

IZIDI 21. KOLA MEDOBČINSKE A 
LIGE 

Markovci ; Videm 1:3; Makole : 
Rogoznica 5:3; Skorba : Grajena2:4; 
Lovrenc : Gerečja vas 3:3; Stojnci : Ptuj 
4:1; Hajdina : Kidričevo 6:0; 

IN 22. KOLA 
Videm : Hajdina 2:5; Kidričevo : 

Stojnci 5:4; Ptuj : Lovrenc 3:0; Skorba : 
Gerečja vas 0:0; Grajena : Makole 3:2; 
Rogoznica : Markovci 4:1. 

IM 

LES, industrijsko trgovsko podjetje Ptuj, 
TOZD trgovina 

ponovno objavlja prosto delovno nnesto 

SALDOKONTISTA 
Pogoj: srednja strokovna izobrazba ekonomske smeri, 

Kandidati s prakso imajo prednost. 
Poseben pogoj je dvomesečno poskusno delo. 
Ponudbe pošljite kadrovski službi podjetja v petnajstih dneh po 
objavi. 

Študent naj bp! 

Ob športnih uspehih je bil študij pozabljen 

Ptujski študentje; del študentov, ki študirajo v Ljubljani in del, ki 
študira v Mariboru, se vsako leto ob dnevu borca vrne v svojo 
lukarijo. Pomerijo se v košarki in nogometu, 

V petek, 4. julija, so se zbrali na nogometnem igrišču v Ptuju, 
kjer so se krvavo borili. Na koncu so priznali, da je vseeno kdo 
zmaga, saj ne igrajo za denar. ,,Pir bomo vsi pili!", so se oglasili tisti 
najbolj vroči. ^ j^ajij j 

V Dan so zaključili s piknikom v naravi. ' / 



nR. FRAN BRUMEN: 

Angina pectoris 
nadaljevanje. 

Vzporedno se včasih poleg 
ytrujenosti pojavljata tudi še 
omotičnost in nadležna vetrovnost. 
Oba zadnja simptoma sta običajno v 
zvezi z oslabelostjo in popuščanjem 
nioči srčnega mišičja in posledičnim 
slabejšim krvnim obtokom. Zanimi-
vo pa je, da včasih tudi pri izrazitem 
oslabljenju srčne mišice, celo pri 
vidnih razpadnih procesih ne pride 
do opaznih znakov. Torej tudi pri 
tej bolezni, kot povsod v medicini 
potrebno zbrati mnogo pokaza-
teljev, preden je mogoče povedati 
zadnjo besedo. 

Kot SPROŽI LNI DEJAVNIKI 
nastopajo najpogosteje: telesni na-
por, napenjanje, razburjenje, sek-
sualni stresi, preobilni obroki, 
izdatne nagle ohladitve, zelo mrzle 
pijače. 

Pri današnjem stanju medicin-
skega znanja RAZPOREJAMO BO-
LEZNI Z ANGI NOŽNI MI NAPADI 
V GLAVNEM V TRI SKUPINE. 
Taka razporeditev je pomembna 
predvsem radi različnih prognoz in 
različnih načinov zdravljenja. 

PRVO SKUPINO opredeljujejo 
vzroki, ki jih spravljamo v zvezo s 
takoimenovano KORONARNO 
INSFUCIENCO. To je bolezensko 
stanje s t renutno nezadostnim 
krvnim ob tokom v srcu lastnem 
ožilju, torej tistim obtokom, ki 
napaja in hrani srčno mišiče\'je. 
Število teh obolenj posebno zadnja 
desetletja vidno narašča. 

KONORARNA SKLEROZA, -
poapnitve venčnih srčnih žil 
dovodnic - je najpogostejši vzrok 
koronarne insuficience. Ta se 
pojavlja predvsem kot posledica 
sladkorne bolezni in prizadeva ljudi 
NAJBOLJ MED 40. DO 50. 
LETOM, ko zavzema 50 - 60 % 
tega obolenja. 

Tudi NEKATERI VNETI PRO-
CESI naa srčnih žilah, ki nastanejo 
pri različnih infekcijah, na alergič-
nih osnovah, pri akutnem sklepnem 
reumatizmu, sifilidnem spolnem 
obolenju, t rombozi na srčnem ožilju 
in različnih drugačnih vnetjih ožilja, 
spadajo med vzročnike. Redkeje so 

nezadostnemu krvnemu obtoku 
krivi prirojen - spačen razvoj 
venčnega ožilja, elektrošoki in še 
nekatere druge poškodbe. 

Posebno skupino koronarnih 
insuficinc povzročajo motn je v 
krvnem tlaku, lahko previsokega in 
seveda nasprotno tudi p r e n i ^ e g a 
tlaka; napake na srčnih zaklopkah 
in izrazite nepravilnosti v ritmiki 
srčnega utripanja. 

DRUGA VECJA SKUPINA 
ANGINOZNIH SRCNIH OBOLENJ 
se pojavlja brez osnovnega vzroka v 
koronarni insuficienci pri različnih 
obolenjih, ki povzročajo po svoje 
nezadostno oskrbo srčnega mišičev-
ja. Tako v prvi vrsti slabokrvnosti 
različnih zvrsti in višjih s topenj . 
Daljee zastrupitve s tistimi strupi, ki 
se nerazdružno vežejo na rdeče 
krvničke in tako spodrivajo kisik (n. 
pr. ogljikov monoksid). Tudi 
prenizka s topnja sladkorja v krvi je 
često povzročitelj , Pravtako neka-
tere motnje v koncentracij i mineral-
nih snovi v sokrvici; med drugimi pri 
uremijah, različnih tetanijah, naru-
šenih funkcijah notranje sekretorike 
in seveda tudi pri zlorabi nikotina. 

K TRETJI SKUPIM PRIŠTE-
VAMO ref lektor ično sprožene angi-
nozne napade, ki so tedaj povzro-
čeni po napačnih živčnih impulcih. 
Med vzročnike spadajo različne 
motnje v prebavnem ustroju, 
nekatere razjede v želodcu, oziroma 
dvanajsterniku ter nekatera krčevita 
stanja. 

Sledi 2. nadaljevanje 
in konec. 

OD ČESA JE ODVISEN OTROKOV 
RAZVOJ? 

V neki družini je več otrok in 
zanje dobro skrbe starši. Žive v svoji 
hišici, ki so si jo zgradili z 
varčevanjem in pridnostjo. Starejši 
sin obiskuje srednjo šolo z dobrim 
uspehom, medtem ko ima hčerka 
vsako leto težave z učenjem. Starši 
mengo, d a j e temu kriv meningitis, 
ki jo je bil napadel v če t r tem 
življenjskem letu. Najmlajši otrok 
bo letos stopil v prvi razred. Rodil 
se je ko t nedonošenček v sedmem 
mesecu nosečnosti , vendar so mu s 
skrbno nego reših življenje in ga po 
prvem letu starosti postavili na 
noge. Starši imajo vse otroke enako 
radi, vsakega individualno obrav-
navno, prevelikih izjem pa v tem ne 
delajo, saj so otroci na splošno 
zdravi in primerno razviti. Sosedje 
pravijo, da je prvi sin po videzu 
izrezan oče, hčerka podobna 
materi, pri manjšem pa je težko 
reči, komu je podoben, vrh tega pa 
je rahlo živčen in nemiren. 

Že iz tega primera vidimo, da se 
ot roci različno razvijajo, da so med 
njimi podobnost i in razlike, da je 
nekdo sposobnejši, drug pa kljub 
trudu manj doseže, ker je prebolel 
nevarno bolezen. Tr e t j i j e premaga 
težave ob rojstvu in se utegne po 
njem še kar ugodno razvijati, če bo 
rad hodil v šolo in se posvečal 
učenju, da bi dosegel primeren 
poklic. Iz vsakdanjega življenja 

vidimo, da se vsi otroci ne razvijajo 
enako, če tud i so iz iste družine. 

Tako nastane vprašanje, od česa 
so odvisne razlike v našem razvoju, 
kaj vse vpliva, da vsi ljudje ne 
dosežejo enakega razvoja na svoji 
življenjski p o t i 

Razvojni spremljevalci, ki j im ne 
more nihče uiti, se imenujejo: 

DEDNOST, k i j e prišla z nami na 
svet, 

OKOLJE, v katerem živimo in 
rastemo, 

VZGOJA, ki smo je deležni in 
LASTNA AKTIVNOST, naš trud. 
Vsak odrasel človek ve, da je po 

starših ali prednikih podedoval 
postavo, barvo las in oči , občut-
ljivost čutil , nagnjenje do nekaterih 
bolezni, večjo ali manjšo nadaije-
nost, zasnove za bodoč i tempe-
rament. Vendar vse to dedujemo 
kot zasnove ali D S POZICIJE, ki se 
razvijajo ob vplivih OKOLJA, ki nas 
vzgajajo ali se sami vzgajamo, ki 
delamo in se učimo. 

Nkooč so mislili, da je vsak 
človek usodno povezan z dednost jo , 
v tem stoletju pa je ta misehiost že 
premagana m nihče več tako ne 
misli. Naše današnje kul turno 
življenje in civilizacija se do neke 
mere uspešno bori ta z neugodnimi 
dednimi zasnovami in pospešujeta 
razvoj zaželenih dispozicij v mladih 
ljudeh. 

GORELO JE V MI HO VC AH 
V Mihovcah (KS Cirkovce) je v 

nedeljo strela uničila dvoje gospo-
(larskih po^loišj ter stanovanjsko 
»oslopje Anton Pleterška. Pri 
leteršku je ogenj uničil celotno 
Zgradbo, poleg tega pa še kosilnico, 
traktorski obračalnik ter še nekaj 
<l^gega kmečkega orodja. Na srečo 
^ vaščani rešili teleta, ki jih redi 
"eteršek. Prav tako ognjeni zublji 
^so piizanesK sosedu Martinu 
^orošcu, kateremu je ogenj uničil 
pspodarsko poslopje ter razno 
•^inečko orodje. Požar so omejeyale 

te ptujskega gasilskega društva iz 
^kol, Jablan in drugih okoliških 
^ajevnih skupnosti . Intervencija je 

nekoliko zapoznela, ker so 
z^adi izpada električne energije 
niso oglasile sirene, 

Skoda na obeh poslopjih je 
Ogromna, vendar bo škodo m 
''atančne vzroke požara ugotovila 
^sebna komisija, ki je že na delu. 
pa lcem iz Jablan in Šikol se kljub 

l̂iki zagnanosti in tehničnemu 
•̂̂ anju pozna, da so nezadostno 
premljeni in tako brez moči, ko je 

^eba hitro in učinkovito ukrepati, 
k. z. 



naša pisma v AJDOVŠČINO 

v petek, 20. junija, me je 
tovarišica povabila, da bi skupno s 
pionirji naše šole odšel na veliko 
pionirsko zborovanje v Ajdovščino. 
Jaz sem privolil, a tovarišica je 
morala imeti dovoljenje od mojega 
očeta in mame. Mame ni bilo doma, 
bila je v Kranjski gori. Oče pa je bil 
v službi. Tovarišica ga je klicala po 
telefonu. Dovolil je, da grem na to 
zborovanje. Ves srečen sem stekel 
domov in se pričel pripravljati na 
pot. Ko sem se pripravil, je bila ura 
ze pol ena. Tovarišica mi je 
obljubila, da pride pome. Zbal sem 
se, da je ne bo. A moja bojazen je 
bila zastonj. Tovarišice ničesar ne 
pozabljajo, zato je tudi nekaj čez 
pol eno že prišla pome. Odšel sem z 
njo in še z drugimi učenci na zbirno 
mesto. Ko je pripeljal avtobus, smo 
se „skobacali" vanj in pričela se je 
naša pot. 

Učenci naše šole smo sedeli na 
zadnjih sedežih. Med potjo smo bili 
zidane volje. Kmalu smo prišli v 
Ljubjjano in čez čas v Vipavo. Tu so 
nas že čakali pionirji osnovne šole 
Vipava, ki so nas bili pripravljeni 
vzeti eno noč pod streho. Nekateri 
pionirji in pionirke so vzeli tudi po 
dva svoja vrstnika. Med potjo so bili 
tudi moji gostitelji, prijazna družina 
iz Vipave, ki je vzela mene in 
mojega prijatelja Igorja Šeruga. 
Pozneje so vzeli še^ pionirko iz 
Rogaške Slatine. Družina, kî  nas je 
sprejela, je štela sedem članov: 
očeta, mater in pet otrok. Med 
njimi so bila štiri dekleta in en fant. 
Fant je bil spočetka sramežljiv, a se 
je kaj hitro privadil na nas. Ko sva 
prišla, naju je najstarejša hči Sonja, 
ki je hodila v gimnazijo, popeljala 
do raznih znamenitosti, kot so izvir 
Vipave in drugo. Nato smo odšli 
nazaj k iyim domov. Doma nas je 
čakala^ okusno pripravljena večerja. 
Po večeiji smo si izmenjali naslove, 
gledali televizijo in odšli spat. Z 
Igorjem sva spala na velikem kavču 
v dnevni sobi. Spala sva prav 
prijetno. Zjutraj sva se zbudila, se 
umila, nazajtrkovala ter se še malo 
poigrala z malim Slavkom. Z njim 
sva brcala žogo in igrala badminton. 
Ker je bil njegov oce kovač, so mu 
kmetje že zjutraj pripeljali konje, da 
jih je podkoval. Midva z Igorjem sva 
jih jezdila. Ko smo se poslovili, je 
Slavko stekel v sobo na kavč in se 
začel jokati. Obljubila sva mu, da 
mu bova pisala. Poslovila sva se še 
od ostalih in odšla k avtobusu.^ 

Iz Vipave smo odšli v Ajdovščino, 
Tani je bilo zbranih okrog deset 
tisoč pionirjev iz vse Jugoslavije, 
Pripravljen program, partizansko 
kosilo in miting. Modelarji so 
pokazali svoje letalske modele, V 
prijetnem hladu dreves smo ob robu 
velikega travnika počivali do treh 
popoldne. Nato smo se odpravili 
domov. 

Doma so me čakali starši in z 
veseljem so poslušali moje pripove-
dovanje o Vipavi in zboru pwnirjev. 
Vse to je naredilo name močan vtis. 
Z Igorjem se pionirjem in tovarišici 
zahvaljujeva, ker so tudi nama 
omogočil i potovanje v Ajdovščino. 

IZIDOR KORPAR, 
5. a, OŠ ,,Franc Osojnik" 

Df iii 

V GOZDU 
šl i smo v gozd. 
Videli smo popke, ki so se počasi 

odpirali. Videli smo tudi veveričko, 
skakala je z veje na vejo. Potem je 
smuknila v gnezdo. Potem je ni bilo 
vec. Ko smo se vračali, smo slišali 
ptičke. Ptički so žvrgoleli. Videli 
smo dol in smo videli trobentice. 

Potem smo se vrnili v razred. 
VERICA MESARIC, 

Majšperk 

MOJE ŽIVLJENJE 

Ime mi je Marija, pišem se 
Vogrinec. Rodila sem se 7. marca 
leta 1961 v ptujski bolnišnici. Imam 
dva brata. Očetu je ime Janez, mami 
Julijana. Stanujemo v Muretincih. 
Oče hodi na delo v tujino in je 
zaposlen v železarni. Mama je 
gospodinja. Sedaj obiskujem sedmi 
razred osnovne šole. Sedmega marca 
bom stara štirinajst let. 

Naša hiša st<yi v Muretincih. Ko se 
je mama poročila, smo živeli v stari 
hiši. Ker je o č e podedoval električni 
mlin, si je hotel zgraditi klet, v 
kateri bi uredil prostor za mlin, 
shrambo za poljske pridelke in 
svinjsko huhinjo. Ko so bili 
postavljeni temeiji, so rnu rekli 
ljudje; „Janez, raje si uredi 
stanovanjske prostore, saj vidiš, da 
nimate dovolj prostora!" Oče je 
ubogal ljudi. Naše stanovar^e je 
majhno. 

Oče je moral v tujino za 
denarjem. Pod streho je že sp-avil 
gospodarsko poslopje, naslednje leto 
pa bo začel gracUti stanovanjsko 
poslopje. Kadar oče govori o novi 
hiši, vedno premišljujem: ,,Ali bo 
zares zmogel vse t o ? " V mislih 
zaidem tudi v svet domišljije in se 
sprašujem: ,,Oh, zakaj ni moj o č e 
strokovnjak, ki bi imel veliko 
denarja? Zakaj ni moja mama 
zdravnica? Zakaj je sairo gospo-
dinja? Zakaj stoji naša hiša na vasi, 
zakaj je tako majhna?" Ko se 
vrnem iz sveta domišljije, si 
odgovarjam: „ Saj je vse lepo, 
čeprav oče ni strokovnjak, mati ne 
zdravnica, čaprav ne stanujemo v 
mestu. Lepo nam je, ker se imamo 
radi." 

Ko se pozimi zavije svet v temo, 
mi mama, ki ima takrat čas, 
pripoveduje, kako sem se v 
{»edšolskem času naučila brati in 
pisati. Naša družina je naročena na 
Tednik. Bila sem stara pet let, ko 
sem že prepisovala črke iz Tednika. 
Jaz sem pisala, mama pa mi je 
komaj utegnila odgovarjati. Vedeti 
sem hotela za imena črk, ki sem jih 
potem vsak dan pridno ponavljala, 
dokler jih nisem obvladala. Tako 
sem že pred vstopom v šolo 
premagala vse težave v branju in 
pisanju. 

Moje otroštvo je bilo brezskrbno. 
Sedaj se je treba pridno učiti, ker je 
vsak dan vedno več snovi. Srečna 
bom, če se bom tako marljivo učila 
kot takrat, ko sem bila stara pet let, 

Marija Vogrinec, 7. a 
OŠ Gorišnica 

PINGO 
Bil ie poletni dan. Skotil se je 

majhen pes. Ima svetlikajoč bel 
kožušček, mehke podplate na vitkih 
nogah. Pred hišo ima pasjo uto, v 
kateri prenočuje. Zelo rad napada 
muce. Gotovo bi se s katero rad 
spopryaznil, vendar muci rojijo 
drugačne mis li po glavi. Pse imajo 
pri mnogih hišah. Imamo ga za 
paznika hiše. Kadar pes zgubi 
svojega zvestega prijatelja, je zelo 
žalosten. Vendar tega z besedami ne 
zna povedati. Le milo cvili, da 
človek opazi njegovo žalost. 

Ima kratko življenjsko dobo. 
Skrajšata pa jo tudi nesreča. Včasih 
je nepreviden, hodi po cesti brez 
misli, da ga kaj povozi. Ne da se mu 
povedati, naj ne hodi po cesti. Tako 
gre nekega dne na cesto, povozi ga 
avto in njegovo malo srce preneha 
biti, čeprav bi rad dopolnil vsaj dve 
leti, 

LAURA ŠTRAUS 
S. a, OŠ PoUčane 

KMALU BI UTONILA 
v življenju človek doživi mnogo 

veselih pa tudi grenkih trenutkov. 
Vedno se raje spominjamo veselih, 
kot pa žalostnih. Jaz bom pa kljub 
temu opisala nek svoj bolj grenak 
dogodek. 

Bil je lep sončen poletni dan. 
Doma nam je bil kar precej dolgčas, 
zato smo vzeli vse potrebno in se 
odšli kopat, Polpoti do Drave smo 
se že zelo utrudili, zato smo šli čisto 
počasi. Okrog druge ure popoldne 
smo prišli do kopališča. Ker je bilo 
to pri Dravi^ je bilo treba preiti 
plitvo, a deročo vodo. Čez to oviro 
smo prišli srečno. Na drugi strani 
smo se slekli in veselo začofotali v 
vodo. Tokrat še nisem vedela prav 
plavati. Vedela pa sem se stoje 
potapljati. S prijateljico sva se začeli 
potapljati proti globoki jami, za 
katero seveda nisva vedeli. Naenkrat 
sem se znašla v globoki jami. Hotela 
sem zajeti zrak, a ni bilo več tal pod 
ma^o. Trudila sem se^ da bi prišla 
vsaj toliko na površino, da bi 
zakričala. Ni mi uspelo. Padala sem 
čedalje globje. Stopila sem na nek 
kupček peska, da bi le lahko zajela 
sapo, a pesek se je razlezel pod 
mojimi nogami. Čez nekaj časa sem 
se sklonila in tudi z rokami prijela 
za tla. S težavo sem se privlekla iz 
jame na obrez ei. Ker sem bila zelo 
izmučena, sem kar obležala na 
pesku. Okrog sebe sem videla le 
preplašene obraze sester in prija-
teljic, Čez nekaj časa je bilo spet vse 
v redu. Ko smo se posusili in 
oblekli, smo odšh veseli domov. 

ANGELA ZUPANIČ, 
8. b, OŠ Markovce 

RDEČI PETELIN 
Lep topel večer je bil. Sonce je z 

zadnjimi žarki pozlatilo pokrajino in 
že so ga zagrnile goste črne megle. 
„Nocoj bo nevihta", je s strahom 
rekla babica in se ob prvem blisku 
stresla. 

Zgodaj smo ugasnili luč in legli, 
kajti nevihta se je čedalje bolj 
bližala. Grmenje je postajalo čedalje 
glasnejše. Strele so razsvetljevale 
nebo in sobo nas pa napolnjevale z 
grozo. Babica je sedela na postelji in 
se nenehno križala, mi pa smo se 
kot piščeta h koklji stiskali okrog 
dedka. Zdelo se mi je, da edino 
njemu strele ne pridejo do živega. 
Vse nas je božal in še celo šalil seje . 
Nenadoma pa nas je zaslepil blisk. 
Takoj za tem je strahotno počilo, da 
se je stresla vsa hiša. Po sobi pa se je 
razširil smrad po ožganem. Vse to 
me je tako^ pretreslo, da se ne 
spomnim več, kako sem prišla ven. 
Znašla sem se v soseciovi sobi. 
Babka je sedela zraven mene in me 
tolažila. Tesno sem se prižela k nji 
in obe sva s strahom zrli skozi okno 
našo hišo, katero so objemali rdeči 
zublji Stara slamnata streha je 
gorela, kot bi bila iz papiija. Po 
dvorišču je tekala rnnožica ljudi in 
nekateri so imeli bleščeče čelade na 
glavah, v rokah pa velike cevi, iz 
katerih je brizgala voda. Čez nekaj 
časa se je proti nebu dvignil bel dim, 
rdeči petel inje bil premagan. 

Čez nekaj tednov smo sedeli za 
mizo pred" hišo in veselo kramljali. 
Dedek je modroval in vlekel pipo. 
„Ja, če takrat ne bi prišli gasilci, ti 
pogumni fantje, še danes ne bi imeli 
strehe nad glavo. Res je streha 
zgorela, toda zidovi so ostali celi in 
nepoškodovani, pa tudi nekaj lesa 
smo še lahko uporabili pri novi." 
„Da, spet imamo svoj dom," je 
pripomnila babica. ,,In zato se 
moramo zahvaliti gasilcem." 

MARJANA BOMBEK, 
7. b, OŠ „Dr. Pranja Žgeča" 

v Dornavi 

OPIS SLIKE 
Slike nam prikazujejo pomladan-

ska dela na polju. Na poUe najprej 
navozimo gnoj. Ko ga je dovolj, ga 
raztrosimo. Nato kmet njivo orje z 
živino ali traktorjem. Potem njivo 
branamo tako dolgo, da se brazde 
več ne vidijo. Tako je zemlja 
pripravljena za setev. Nato kmet 
žito poseje. Potem še enkrat njivo 
pobranajo, da se seme skrije v 
zemljo. 

NADA MEDVED, 
1. a, Majšperk 

KONCERT V 
NARODNEM DOMU 

v okviru 30-letnice zmage nad 
fašizmom in v počastitev dneva 
mladosti je v ponedeljek, 19. maja 
1975 ob 18. uri, imel mladinski in 
pionirski pevski zbor OŠ ,,Tone 
Žnidarič" svoj prvi samostojen 
koncert. 

Zbor je pod vodstvom Grete Glatz 
zapel vrsto pesmi. Gostje v polni 
dvorani Narodnega doma so toplo 
pozdravili, nastopajoče in jih med 
izvajanjem nagradili s ploskanjem. 
Enourni program je povezovala 
Francka Čoki. 

Po koncertu so gostje zadovoljno 
zapuščali dvorano Narodnega doma 
in za sabo pustili mlade pevce, ki 
bodo nastopili spet v nedeljo, 25. 
maja 1975, na XVI, tradicionalnem 
festivalu pevskih mladinskih in 
meščanskih zborov, vseh srednjih in 
osnovnih šol ptujskega območja. 

. Martin Kolar, 7, e 
OŠ ,,Tone Žnidarič" 

Ptuj 

30 LET V SVOBODI -
PROSLAVA NA BOČU 

v nedeljo, 27. aprila, smo bili na 
Boču. Na Boč smo šli zjutraj ob 
deveti uri. Bilo je vetrovno vreme. 
Proslava je bila ob enajsti uri pri 
spomeniku na Boču. Posvečena je 
bila 27. aprila, dnevu OF, 1. maju 
prazniku dela in 9. maju, dnevu 
zmage. Pri spomeniku je bil najprej 
govor, nato je pel pevski zbor in 
nazadnje je igrala godba na pihala. 
Bilo je še kar mnogo ljudi. Bili so 
tudi pionirji iz drugih šol in starejši 
iz dni^h krajev. Kmalu po proslavi 
so prišli vojaki, ki so pripeljali 
vojaški golaž. Ko so že vsi pojedli 
golaž, je bil pohod na Pormilo, kjer 
je bila med vojno bolnica. Komandir 
te bolnice je bii Savski Tonček. 
Imeli so tudi zdravnika, dr. Fuersta. 

V tej bolnici so zdravili ranjence 
in bolnike. 

Anka Pratnemer, 
7. b, OŠ Poijčane 

KNJIGA -
MOJA PRIJATELJICA 

Doma imam nekaj knjig. Knjige 
zelo rad berem. 

Večkrat grem v knjižnico. V šoli 
si večkrat kupim knjige. Najraje 
berem zgodovinske knjige. Prebral 
sem že veliko knjig, ki jih imarn 
doma in nekaj v knjižnici. Najlepša 
knjiga je Junaki s Pohorja. Knjiga 
opisuje, kako so živeli partizani med 
vojno. 

Najraje bi bral zgodovinske knjige. 
Franci Rojs, 

6. b, OŠ Poijčane 

ŠPORTNI DAN 

Imeli smo športni dan. Zjutraj 
smo se zbrali pred šolo. Šli smo ^ 
Naraplje. V Narapljah smo se 
ustavili pred šolo. Igrali smo igr" 
med dvema ognjema. Prvič smo 
izgubili igro, drugič pa učenci iz 
Narapelj. Domov smo prišli zelo 
utrujeni. 

Matjaž Princi. 
OŠ Ptujska gora 



Pogorelo je do tal 
, ,Nesreča nikol i ne poč i va " , 

pravi l judski pregovor . In resi Sko-
raj vsak dan se zgodi nekaj neza-
želenega, nepr ičakovanega, kar 
5loveka pretrese, ga utesnju je in 
fnu ne da nniru in pokoja, nnorda 
celo v spanju, ne, ko t ruden leže, 
da bi se odpoči l . Rad bi pozabi l , pa 
ne more, kajti vse to se nnu preveč 
zaje v srce, dušo. To, kar ga tako 
prizadene je lahko razl ično. Morda 
mu umre kateri n jegovih najdražj ih 
ali je kaj drugega. Tud i , če mu 
pogori hiša, je to velik udarec, 
posebno za revnega č loveka. 

Bilo je neke deževne avgustov-
ske noči. Neusmi l jeno je bi lo iz 
temnega, oblačnega neba, po 
katerem so grozeče švigale svetle 
strele in osvetl jevale v t emo zavi to 
pokrajino. Nočno t iš ino je mot i l 
šum dežja in ječanje dreves, ki j ih je 
upogibal močan veter, kakor bi j ih 
hotel preizkušat i , če so dovol j 
močna, da mu kl jubujejo in tako 
ostanejo pri živl jenju. Od časa do 
časa se je slišalo zamolk lo grmenje. 

Iz sna me je zbudi lo pot rkovanje 
dežnih kapelj na okenske šipe. 
Nenadoma je temino noči preparal 
močan blisk in takoj za nj im je sledil 
močan, og lušu joč g rom, da je šlo 
skozi kosti. Nekaj časa je bi lo vse 
tiho, zdelo se mi je, da je dež pone-
hal. 

Naenkrat so se zaslišali tožeči 
l<lici, polni obupa in groze: , ,Na 
pomoč, na p o m o č ! " Tako kliče 
tisti, ki se utaplja in se mu še zadnja 
rešilna bilka izmakne iz t repeta joč ih 
rok. 

Strela je udarila v hišo, nedaleč 
od nas. Vstala sem, se v naglici 
oblekla in stekla ven. Gorečega 
poslopja nisem mogla videt i , ker so 
mi pogled zastrli temni obrisi hriba. 
Za njim pa je žarelo krvavo rdeče, 
kakor da bi Sonce padlo na Zeml jo 
in jo hotelo unič i t i , sežgati. 

Neznana sila me je vlekla na kraj 
nesreče, da sem, sama ne vem 
kdaj, stekla po cesti t ja, kjer je 
gorelo. Kmalu sem se znašla med 
množico prestrašenih vaščanov, ki 
so vsevprek nekaj vpi l i in tekal i sem 
ter tja. Spotakni la sem se ob kup 
stvari, ki so j ih rešili iz goreče hiše 
in padla na mok ro , i lovnato zemljo. 

Rešili so, kar se je rešiti dalo. 
Ognjeni zublj i so sovražno sikali 

kakor gnezdo s t rupen ih gadov. 
Ogenj je stegoval svoje dolge, 
žareče jezike, ki so lizali zdaj že 
streho. V hipu je bila celotna hiša v 
plamenih. Osvetl jevali so gost , siv 
d im, ki se je vil m o g o č n o kakor 
zmagovalec, ki je končno premagal 
najstrašnejšega in nepremagl j ivega 
sovražnika. 

Slišalo se je t u robno zavijanje 
sirene. Prihiteli so gasilci, a bilo je 
že prepozno. Prepozno obvest i lo o 
požaru in dolga, blatna pot sta bila 
vzroka zamude. 

Rušiti se je začelo goreče tra-
movje, da so se l judje prestrašeni 
umikal i . Tedaj je vse zgrmelo na 
kup. Prasketajoči ogenj je bil vedno 
manjši in manjši. Nenadoma se je 
še zadnjič dvigni l v isoko prot i ožar-
jenemu nebu, kakor, da bi hotel 
večno goret i in pihati d im, ki je 
skelel v oči in zaudarjal po žganem 
lesu. Po tem je zopet pojenjal in za-
čel ugašati , dokler ni ostala sama 
žerjavica. Iz pogor išča se je samo 
še kadilo. Ljudje so se začeli raz-
hajati. 

V bližini sta obupana stala 
gospodar in gospodin ja in trije maj-
hni, preplašeni otroci . N e m o sta 
zrla v prazno pogor išče, kjer je bil 
nekoč njun topel , pri jeten d o m in 
d o m njunih ot rok. Sedaj ga ni več, 
nimajo več doma. To niso bile le 
grde sanje, ki se j ih otreseš, ko se 
zbudiš in je vse pozabl jeno, to je 
bila kruta resničnost. 

Kako strahovi t udarec je bil to 
zanju! Kol iko sta morala pretrpet i , 
da sta si zgradila sk romen dom; 
sedaj je to n juno delo uničeno — 
bilo je zaman. Topo sta gledala 
predse, žgalo ju je v duši, tol iko da 
nista do konca obupala. Kaj bo zdaj 
z ot rok i , z nj ima, ko n imajo več 
doma? Zima bo prišla hi t ro, vse 
prehitro zanje. Ne bi uspela zgradit i 
nove hiše, tud i če bi imela sredstva 
za to , a sredstev ni. Se ju b o m o 
usmili l i sosedi, sorodniki? Kdaj 
bodo vsi spet v domu , ki bo zares 
nj ihov in se j im ne bo treba pot ikat i 
po tuj ih hišah? To je bilo vel iko 
vprašanje, na katerega nista znala 
odgovor i t i . Marija Milošič 8. a r 

Športna tekmovanja ob dnevu borca 
Na dan borca - 4. julija se je na 

ormoškenn območju v počastitev tega 
praznika odvilo tudi več športnih te-
kmovanj. Razen turnirja rokonnetnega 
kluba ,,Jože Kerenčič", Ormož, ki je bil 
î ah pred praznikom v ormoški mestni 
Of̂ abi, so bila vsa tekmovanja prav na 
praznični dan v Ivanjkovcih. Tu seje v 
streljanju z vojaško puško pomerilo 15 
®kip članov zveze borcev, osnovnih 
'̂•ganizacij ZRVS in mladine, z zračno 

Puško je tekmovalo v streljanju sedem 
®kip iz prav toliko strelskih družin z ob-
•^očja občine Ormož, v malem nogo-
'^ tu pa se je pomerilo devet moštev. 

REZULTATI: 
'̂ a rokometnem turnirju so sode-

°^ale štiri ekipe: ptujska Drava, RK Ve-
'"̂ a Nedelja, TJK Ormož in tako imeno-
l̂ n̂i ,,stari", člani bivšega rokometnega 
l̂uba Ormož, Poslednja dva sta se sre-

"-ala tudi v finalni borbi, zmagali pa sp 

^ri članih zveze borcev je v streljanju 
' ^'ojaško puško izmed štirih ekip bilo 
^aiboljše Središče ob Dravi drugi je bil 

tretji pa Ormož. Posamezno je bil 
Franc Zidarič iz Ormoža, sledita 

Lukman Kog in Janko Munda, 

Središče. 
Mladinskih ekip se je pomerilo pet. 

Najboljša je bila središka, sledita pa 
Miklavž in Ivanjkovci. Najboljši posa-
mezniki: Ivan Ivanuša - Središče, Jože 
Plohi - Miklavž in Jurij Dogša - Sre-
dišče. 

Tekmovanje v streljanju z vojaško 
puško se je udeležilo tudi vseh šest 
osnovnih organizacij ZRVS z obomčja 
občine. Najboljša je bila ekipa Ivanj-
kovec, ki je streljala na domačem 
terenu, sledita Ormož in Miklavž. Naj-
boljši posamezniki: I. Rudi Stuhec -
Ormož, II. Aleksander Stampar — 
Miklavž in lil. Marjan Vnuk - Ivanj-
kovci. 

V tekmovanju z zračno puško je bila 
najboljša S D Središče, sledijo Ivanj-
kovci, tretja pa je SD Podgorci. S tek-
movanjem so strelci počastili dan borca, 
nagrado v obliki pokala pa je prispevala 
občinska TKS. Med posamezniki je bil 
najboljši Branko Veselko iz Središča, 
Sledita Ivan Šavora, tudi iz Središča in 
Stanko Sladnjak iz Podgorc. 

V malem nogometu sta se izmed 
devetih moštev v finale uvrstili ekipi 
Središča in Ivanjkovec. Zmagali so 
domačini. jr 

1. LETALSKA BALKANIADA KONČANA 

Sedem medalj ptujskim modelarjem 
v soboto se je v Zagrebu končala 

1. letalska balkaniada. Teknx>valo je 
186 pilotov, modelarjev, akrobatov 
in padalcev iz Turčije, Romunije, 
Bolgarije in JugoslavUe. Vreme zal 
ni bilo naklonjeno tekmovalcem in 
so zato pogoji bili mnogo težji. Na 
otvoritvi Je udeležence pozdravil 
predsednik skupščine Zagreba. Tek-
movanje so z zanimanjem spremljali 
ugledni polit ični predstavniki, za-
stopniki naše armade in številni 
gledalci. Gost organizatorjev je bil 
tudi nekdanji član Aerokluba 
Zagreb Milojko-Mile Vucelič, ki je 
danes eden izmed direktorjev 
projekta Apollo-Sojuz. 

Jugoslovanska reprezentanca je 
bila najboljša v prosto le teč ih 
modelih, radijsko vodenih model ih 
in aero-reliju. Bolgari, ki so odl ično 
opremljeni in imajo izredne ma-
terialne pogoje, so bili najboljši v 
raketnem modelarstvu in padalstvu. 
Romuni so zmagali v akrobatskem 
letenju. 

V skupnem seštevku so osvojili 
zlate, srebrne in bronaste medalje 
takole: 

Bolgarija 21 16 7 
Jugoslavija 14 18 17 

Romunija 3 5 4 
Turčija - 1 1 

V Jugoslovanski reprezentanci 
modelaijev so bili tudi trije Ptujčani 
Velunšek, Alič in Peček. Zvezni 
selektor ni pogrešil, ko ie v ekipo, 
razen že izkušenih tekmovalcev, 
uvrstil prvič tudi Dušana Pečeka. 

V kategoriji popularnih eu-
menjakov F-I-B ie kot najboljši 
Jugoslovan odloč i lno pripomogel, 
da ie reprezentanca osvojila zlato 
medaljo. V tekmovanju po-
sameznikov pa je zasedel odl ično 2 , 
mesto. Velunšek je tekmoval v treh 
kategorijah. V sestavi reprezentance 
je v kategoriji prosto le teč ih 
modelov z m o t o r č k o m dosegel zlato 
medaljo, kot posameznik pa sre-
brno. Skupaj s klubskim tovarišem 
Al ičem je tekmoval še v ekipni 
tekmi modelov na 10 km, kjer je 
reprezentanca osvojila drugo mesto, 
k o t . posameznika pa tretje. V 
kategoriji hitrostinih modelov pa je 
reprezentanca, katere člana sta bila 
Velunšek in Alič , osvojila 2. mesto. 

Tako so trije ptujski modelarji na 
1. letalski balkaniadi ponovno 
potrdili sposobnost i in znanje, saj so 
skupno dosegli dve zlati, štiri 
srebrne in eno bronasto medaljo. 

MOTOKROS 

DIRKE PRVIČVVELENJU 
Ob dnevu borca in lOO-letnici 

rudarjenja v Šaleški dolini je domače 
AMD priredilo meddruštveno motokros 
dirko, k i je nadvse uspela. Organizacija 
tekmovanja je bila v rokah domačih 
športnih funkcionarjev odlična. 

Tekmovanje si je ogledalo nad 11.000 
gledalcev, nekateri so to panogo športa 
videli prvič, zato jih je toliko bolj navdu-
šila. Nastopilo je 37 tekmovalcev, med 
njimi tudi štirje Ptujčani. Najbolje se je 
uvrstil Silvin Vesenjak, ki je v skupni 
uvrstitvi dosegel 7. mesto, Peter Segula 
je bil 10., Janko Strafela pa 14. Jože 
Lacko, .i je pričel odlično, je tako 
nesrečno padel, da se je sumilo na zlom 
ključnice, kar pa je po temeljitih preiska-
vah bilo ugotovljeno, da je cela. 

Zal pa je prav tako usodno padel 
odlični tekmovalec Ptujčan Milko 
Vesenjak, ki ima zlom noge v gležnju in 
je s tem za letošnje leto nadvse uspešna 
sezona verjetno končana. 

Zmagal je Karlovčan Leno Soštarič, ki 
vodi tudi v državnem prvenstvu. Ekipno 
je zmagala Orehova vas, ekipa AMD 
Ptuj je dosegla lil. mesto. Na tej progi 
bo 7. septembra t.l. državno prvenstvo 
v kategoriji 50 in 125 ccm. 

SILVIN VESENJAK V CSSR 
Preteklo nedeljo je v Taboru v CSSR 

nastopil tudi član AMD Ptuj, Silvin 
Vesenjak na lil. dirki za svetovno pr-
venstvo v kategoriji 125 ccm motorjev. 
Druga dirka je bila v Holandiji, prva pa 
maja v Orehovi vasi. Zmagal je Rahier 
- Belgija, Silvin pa seje uvrstil po dveh 
vožnjah na odlično 15. mesto. V prvi 
vožnji je bil 21, v drugi pa je po odličnem 
štartu bil v čelni poziciji toda športna 
sreča mu ni bila naklonjena, dvakrat je 
padel in zasedel 17. nnesto. V tej dirki je 
nastopilo 43 tekmovalcev iz 11 držav. 

RALLY„SUTJESKA75" 
Od 1. do 4. julija je bil tardicionalni 

rallv za legendarno Sutjesko. Letos je v 
rallyju sodelovalo nad 1500 vozil iz vse 
Jugoslavije. V Ljubljani je bil štart 
slovenskih udeležencev, med katerimi je 
bil tudi Ptujčan Jože Siker mL, ki je 
letos pn/ič sodeloval in nam je po vrnitvi 
s 1700 km dolge poti zatrdil, da bo pri-
tiodnje leto spet zraven. Poln spominov 
in vtisov s poti prek Plitvic, Zadra, 
Splita, Dubrovnika, na Tjentište in nazaj 
prek Sarajeva je nastopil še v vožnji na 
čas, in spretnostni vožnji. Na svečanem 
zaključku ob dnevu borca je prejel 
knjigo ,,Sutjeska", spominsko ruto in 
diplomo za udeležbo ter delno povrnitev 
stroškov (bencinskih bonov). 

Tako je Jože Siker po nekajletnem 
premoru (pred leti so Ptujčani redno 
sodelovali v rallyju) ponovno zastopal 
Ptuj na spominski manifestaciji. 
Upamo, da bo prihodnje leto iz Ptuja 
nastopilo več vozil na tem veličastnem 
zboru članov AMZ Jugoslavije. 

KARTI NG 

SLANA PRVI 

Preteklo nedeljo je bila v Bjelovaru 
propagandna dirka v kartingu, na katero 
so v kategoriji 125 ccm bili povabljeni 
tudi ptujski tekmovalci. Po zanimivih 
diVkah je v končni uvrstitvi zmagal Milan 
Slana, ki je prejel od organizatorja v 
spomin lep pokal. Uspeh pasta dosegla 
tudj Vindiš, ki je bil drugi in Domiter 
tretji. 

ŠAH 

POLAJŽAR NA PRVENSTVU SRS 

Maribor je že teden dni prizorišče 
republiškega prvenstva v šahu za 
mladince, kjer nastopa tudi Ptujčan 
Polajžar, član šahovskega kluba IZBIRA 
Po 8. kolu je mladi nadarjeni šahist 
Polajžar na 3. mestu, osvojil je 6.5 točk. 
Na prvenstvu nastopa 18 tekmovalcev, 
ki so odigrali prvo polovico kol, prikaza-
na pa je velika borbenost vseh tek-
movalcev. -ai^c 

7. P T U J S K I F E S T I V A L D O M A -
ČE Z A B A V N E G L A S B E 

V dneh od 29, do 31. avgusta 
1975 bo na letnem pr i redi tvenem 
prostoru na dvor išču minor i tskega 
samostana 7. ptujski festival 
domače zabavne glasbe. Festival si 
je utrl pot v širši glasbeni prostor 
tako, da je znan doma in v tujini. 
Pri p tu jskem radiu smo izvedeli, da 
tešejo pr iprave na letošnji festival 
normalno. Na avdici jo se je pri javilo 
45 ansamblov; od tega je komisi ja, 
v kateri so bili predstavniki radia 
Ptuj in RTV Ljubljana ter zunanji 
sodelavec Tone Horvat , izbrala za 
festivalski nastop .22 ansamblov. 
Kmalu bo posneta tud i že plošča in 
kaseta s fest ivalskimi melodi jami. 

Oboje bo na prodaj v dneh festi-
vala. Ni pa še znano, kdo bo 
nasopil v tekmova lnem delu. 

MG 



Vurberčani ob »Klobčiču" 
Dramska skupina prosvetnega 

društva Vurberk uspešno zabava 
svoje gledalce, ki prihajajo od blizu 
in daleč na prelep vurterški griček, 
od koder je enkraten razgled po 
dravski dolini, do Pohorja, Kozjaka 
in prelepih Slovenskih goric. 
Predstavo „Klobčič", ki jo prirejajo 
tamkajšnji amaterji na prostem, sije 
že ogledalo nad 2200 gledalcev. 

Na željo številnih ^edalcev bodo 
predstavo ponovili še v soboto, 12. 
7. in v nedeljo 13. 7. s pričetkom ob 
20. uri. 

Kdor si želi zares prijeten izlet v 
naravo, naj se poda na prelep 
vurbcrški grič, kjer se bo na svežem 
zraku in ob prijetnem razgledu 
bilko nasmejal iz srca ob dveurnem 
zares veselem programu. 

osebna kronika 
RODILE SO: Verica Sih, Pršetinci 43 

- Aleksandro; Terezija Mlakar, Apače 
180 - dečka; Anica Hanželič, Ptujska 
17 - Bredo; Terezija Korže, Grdina 29 
- dečka; Silva Lačen, Podvinci 83 -
deklico; Marija Predikaka, Župečja vas 

18 - deklico in dečka; Darinka KampI, 
Krambergerjeva pot 9 — Petro; Milena 
Firbas, Moškanjci 9 — dečka; Jožefa 
Sprah, Kicar 112 — Nado; Ana Fuks, 
Mali Okič54 - Antona. 

POROKE: Marjan Gašparič, Krčevina 
pri Vurberku 110 in Zlatka Letič, 
Maribor, Gregorčičeva 37; Dušan 
Slavik, Miklošičeva 6 in Bojana Zmavc, 
Jenkova 6; Jožef Meglič, Skorba 23 in 
Dragica )-ipavšek, Skorba 21;Marjan 
Varvoda, Panonska 2 in Ljudmila Dre-
venšek. Koroška 56, Maribor; Vladimir 
Bezjak, Strelci 8 in Jožica Ros, Brester-
nica 6 ^ Borut Petrovič, Lackova 5 in 
Nada Sirovnik, Volkmerjeva 5; Jožef 
Stumberger, Kidričevo 10 in Ivanka 
Ivanuša, Panonska 5; Janez Bider, 
Vodice 89 in Julijana Vinkler, Velika 
Planina, hotel Simnovec; Ivan Lampret, 
Limbuš, Domadenikova 11 in Marija 
Zorko, Limbuš, Domadenikova 11; 
Milan Korez, Strajna 8 in Ruža Ferlin, 
Vogrišinec39. 

- UMRLI SO: Marija Pišek, Zg. Hajdina 
107, roj. 1906., umrla 28. junija 
1975;Franc Braček, Tmovski vrh 3, roj. 
1939., umri 29. junija 1975.;Tanja Mr-
gole, Bezjakova 6, roj. 1928., umrla 2. 
julija 1975.; Matilda Erjavec, Krčevina 
pri Ptuju 33, roj. 1904,, umrla 30. junija 
1975.;Franc Habjanič, Srbski trg 5, roj. 
1905, umrl 3. julija 1975.; Ivana Jančič, 
Selška 16, roj. 1889., umrla 4. julija 
1975.; Vera Vodušek, Gajzerjeva 7, roj. 
1953., umrla 7.ulija 1975. 

ZAHVALA 

Ob prerani izgubi nnoža, očeta, dedeka, sina in brata 

IVANA FEKONJA 
iz Ptuja, Potrčeva 32 

se najlepše zahvaljujemo vsem, ki so nam v teh težkih trenutkih 
stali ob strani. Posebna hvala tov. Ediju Podpečanu za nesebično 
pomoč, gasilcem — njegovim tovarišem iz Ptuja ter vsem gasilcem 
iz okolice. Hvala tovarišem delavcem iz Elektrokovinarja v Ptuju, 
vsem govornikom za ganljive besede ob grobu, godbi, vsem 
darovalcem cvetja in vencev ter vsem, ki so ga od blizu in daleč 

spremljali na zadnji poti. 
Prisrčna hvala g. duhovniku za opravljen obred. 

Žalujoči: žona Cilka, hčerke Milena z družino, Lidija in Alica; 
sinova Ivan in Igor, oče, sestra Antonija z družino ter drugo 

sorodstvo. 





LETOVANJE 
POD ŠOTOROM 

V zadnjem času se vse več ljudi 
odloča za letovanje pod šotorom. 
To ima določene prednosti: 
prelirana je v lastni režiji, dnevni 
razpored je povsem prost, sprostitev 
je absolutna, zagotovljeno je bivanje 
v naravi. 

Preden se 'odloči te za takšen 
dopust, se informirajte o kampih ob 
morju, jezerih in rekah ali v gorah. 

Ce imate zagotovljeno samo 
platneno streho nad glavo, vam bo 
kampiranje hitro presedlo. Poleg 
šotora morate imeti še ležišče, stol, 
mizico, pribor za pripravo hrane, 
luč, posodo za vodo in orodje za 
postavljanje šotora. Vsa oprema pa 
mora bili čim lažja, da ne bo 
obremenjevalec prtljage. 

Najbolj uporabne so zložljive mize 
in stoli. Plinski 'gorilnik na butan je 
bolj priporočljiv kot špiritov, ker 
maže posodo. Alu-posoda dobro 
prevaja toploto, zato pa je treba 
imeti prijemalke, Termovka je 
zvesta ' služabnica tistih, ki kampi-
rajo. 

V šotoru ne prižigajte sveče ali 
petrolejke, ker se lahko kaj vname. 
Glede ognja bodite tem bolj 
previdni, ker mnogo gozdov zgori 
prav zaradi nepazljivosti ' turistov. 
Tako nastajajo ogromne škode, 
kazni pa so zelo visoke. 

Ljudje z izkušnjami v kampiranju 
pravijo, da si brez ostrega noža, 
sekirice, kladiva, rezervnih vrvi za 
šotore, igle in sukanca, lepila za 
gumo in ročne lekarne ni mogoče 
zamisliti mirnega sna 'pod platneno 
streho. 

Kampirate lahko samo v organi-
ziranih kami>-naseljih. Postavljanje 
šotorov na travnikih ob cesti ali ob 
morski'Obali ni dovoljeno. Ustrezni 
organi strogo nadzirajo okolje, da bi 
ga zavarovali pred divjim kampi-
ranjem. 

vreme 
do nedelje, 20. julija 1975. 

Prvi krajec bo v torek, 15. 
julija ob 20.47. 

NAPOVED: Lepo in vroče 
bo. Nevihte bodo 17. in 18. 
julija, verjetno le krajevne. 

Napovedane nevihte za 28. in 
29. junija so povzročile pone-
kod hujše poplave. Računali 
smo, da bodo poplave 4. julija, 
pa so nas za pet dni prehitele. 
Poplav ni možno drugače pred-
videvati, kot označiti nevihte z 
močnejšimi plohami, ker ne 
vemo, kje bodo plohe izrazitej-
še. Na slične poplave raču-
namo, da bodo v drugi dekadi 
septembra. Na te že lahko 
danes računamo. Tudi takrat ne 
morejo biti napovedane popla-
ve, ampak le nevihte in plohe. 
Nihče ne more predvidevati, kje 
bodo tudi tokrat nevihte 
močnejše. Po mojih dolgoletnih 
izkušnjah je vsako leto pred 
prestopnim največ grmenja, 
ploh in neviht. 

Alojz Cestnik 

Bodo moški živeli dlje od žensk? 
ženske; pozor: popo lnoma se spreminja teorija, po kateri pripadnice 

šibkega spola žive dlje od moških. Ista usoda je sčasoma namenjena tudi 
drugemu, splošno veljavnemu izreku, po katerem pride na vsakega moškega 
sedem žensk. Ze sedaj, in v bodoče še bolj , bomo prisostvovali posebnemu 
pojavu, katerega prve znake že srečujemo. Znanstveniki so v različnih 
evropskih državah ugotovili, da se razlika v smrtnosti znatno manjša čeprav 
ženske' še vedno žive dlje od moških. Opazno je namreč naraščanje ženske 
smrtnosti . ' • 

Do teh ugotovitev je prišel v študiji , ,Tendence smrtnost i v Evropi" 
dr. Bernard Benjamin, profesor z oddelka družbenih in humanist ičnih ved na 
City University v Londonu. Raziskave je vodil sam, predvsem na podlagi 
statistik Svetovne zdravstvene organizacije za obdobje 1 9 5 0 - 1 9 7 0 . In kako 
naj razložimo to spremembo tendence? Se mar zboljšujejo življenjske 
okoliščine ki omogočajo daljše življenje moškega? Ne! Po mnenju 
dr. Benjamina kažejo statistik^e, žal, le na slabšanje pogojev za daljše življenje 
ženske. Blaginja, napredek medicine in zdravilstva ter obsežnejše poznavanje 
higienskih norm so znižali indeks smrtnosti ter podaljšali življenje - to velja 
za moške in ženske; Vendar pa razmeije med obema spoloma glede dolgosti 
življenja ni ostalo nespremenjeno: v sedanjem času je znatno narasla 
verjetnost smrti pri ženskah. 

Cemu lahko pripisujemo ta pojav? Po mnenju dr. Benjamina sta 
predvsem dva vzroka: današnja žensKa kadi dosti več, kot so kadile ženske 
pred tridesetimi leti (vsi vemo, kako resno'škodo povzroči kajenje). In drugi 
vzrok. Vedno večje število pripadnic šibkega spola se ukvaija z različnimi 
profesionalnimi aktivnostmi, ki povzročajo fizično in psihično izrabljenost. 

No, tukaj so dejstva: ortoped je samo za poskus zb i r a l podatke o 
smr tnosti ljudi zaradi av tomob i l^ ih letalskih in železniških nesreč. In res je 
ugotovil, da še danes moški več potuje jo in pogosteje uporabljajo avtomobile 
kot pa ženske.' Vendar pa se odstotek žensk voznic ali potnic v vlakih ter 
letalih izredno povečuje v primerjavi s preteklostjo: tudi na tem področju se 
razmerje ženska - moški glede smr^tnosti spreminja. 

Po kardiologovem mnenju je res, da so infarkt, t romboza in motnje 
krvnega obtoka doslej v večji meri zadevali moške. Res pa je tudi, da so v 
zadnjem času zabeležili čedalje večje število infarktov pri ženskah. 
Povzročajo jih iste 'Stresne'situacije in psihične napetosti pri delu, ki so do 
sedaj prevladovale pri moških. 

Ali je sploh potrebno razlagati? Dovolj je, da se spomnimo na kup 
predsodkov, s katerimi se mora ženska spopasti in jih premagati, ko se spusti 
v poslovni svet, ki ima svoja pravila. V resnici - to zelo dobro vemo - moški 
in ženske'ne startajo z enakih položajev, Dva tisoč let predsodkov ni mogoče 
enostavno izbrisati. Mnoge ženske se še danes, ko je ženska emancipacija na 
pohodu, same odrečejo odgovornim položajem, ker mislijo, da zanje nimajo 
primernih kvalitet. Kadar pa le poskušajo, se morajo spopadati z usodnimi in 
ostrimi situacijami,»večinoma po krivdi moških sodelavcev. 

Ce poslušamo moške, se ti ne čuti jo odgovorne: „Vse poti so ženskam 
odprte, kaj torej čakajo? " Pietvaijajo se, kot da ne vedo, da glavne ovire 
povzročajo prav oni sami. Pa še to: družbene norme predvidevajo enake 
dohodke za moške in ženske;- Ng memo pa pozabiti tega, da v Italiji in v 
drugih državah ženske zaslužijo znatno manj ko t njihovi moški kolegi. Tudi 
to je eden od povzročiteljev psihičnega stresa. • 

Najhujša stvar za današnjo žensko' so njene dvojne dolžnosti: istočasno 
je zaposlena na svojem delovnem mestu in še doma ko t gospodinja. 
Kapitalistični d e l o d a j i c i često 'Očitajo svojim podrejenim ženskam, da so pri 
delu pogosto z mislimi doma pri svojih otrocih. Ženskam pa ostaja njhovo 
v s ^ o d n e v n o dvojno delo. Nesreča je ravno v tem, da niti doma niti na 
delovnem mestu nihče ne razume probleme njihove dvojne aktivnosti in ne 
nudi dejanske p o m o č i 

Ženske'seveda delajo naprej. Kdaj pa kdaj kakšna omaga, enostavno ne 
more več. Odpove se dvojni plači, preloži na moževa ramena problem 
preživljanja družine in zapusti delovno mesto.' Druge pa ne morejo in nočejo 
prenehati , delajo naprej s stisnjenimi zobmi, dan za dnem z živci napetimi 
fct struna. Jasno je, da se pri takem življenju prej ali slej začnejo pojavljati 
posledice. Vsiljuje se misel,'da bo kmalu enako število vdovcev kot vdov. 

Sprašujte: kaj je mogode napraviti sedaj, ko je ugotovljena krhkost 
ženskega zdravja? Ne da se dosti storiti. Vsaj za sedaj še ne. Pomislite: v 
juliju lanskega leta so v italijanskem parlamentu sprejeli novi zakon o 
družini, ki v 25. členu pravi; „S sklenitvijo zakonske zveze pridobita mož in 
žena iste pravice in prevzemata iste dolžnosti ." Samo nekaj mesecev pozneje 
pa je vatikanski časopis ,,L'Osservatore della Domenica" proglasil ta zakon 
za resnično nevarnega, ker ,,če bi priznali obema zakoncema iste pravice in 
ju torej postavili v enak položaj, bi s tem škodovali družinskemu miru." 
Časopis zatrjuje nadalje, da mora imeti pravico gospodariti s premoženjem le 
eden od obeh. Ni se potrebno vprašati, kateri: seveda mož. 

Kako naj se pod takimi ^ g o j i moderna ženska spopada z zakonskim 
življenjem in družbo, k i j i nalaga v s ^ ' d a n nova bremena? 

Še enkrat: kaj lahko naredi ženska, da bi izboljšala svoje psihično stanje 
in odvrnila nevarnost skrajšanja svojega življenja. Morda je odgovor v 
besedah toskanskega pisatefia Carla Cassole, ki je že dolga leta strasten 
raziskovalec žensko duše: , ,Ženska'se je spremenila, vendar samo na zunaj. 
Ne zdi pa se mi, da bi se spremenile njene lastnost i Na primer: ženska je še 
vedno vse preveč neodločna. Sploh se ta problem pogosto pojavlja v 
psihologiji ženske; Gre za neodločnost v čustvenem življenju in sploh za 
neodločnost glede lastne bodočnos t i . " Vse to povzroča živčnost in 
napetost. 

Prevedel: A. R. 

KAJ JE 
SPROSTITEV? 

Prav gotovo ste že slišah za izraj 
sprostitev ali - ko t pravimo s tuji® 
izrazom - relaksacija. 

Besedo sprostitev pa uporabljami 
čestokrat v napačnem pomenu, \ 
resnici ne pomeni pasivnega poJi 
tka, kot mnogi mislijo, tcmve( 
strogo znanstven sistem zdravljenji 
napetih živccv, sistem vzgoje lastn; 
volje oziroma spoznanje, da .smoni 
koncu z živčno izčrpanostjo, di 
po t rebujemo počitek - in zdravlje 
nje. 

Ko so uležete na hrbet , skušaji 
misliti le o prijetnih rečeh. C;; 
nekaj minut si pričnete domišljati 
da ste ustvaijeni iz svinca in da ji 
sleherni del vašega telesa težal 
n ^ m a n j nekaj sto kilogramov, Poi 
vplivom takšnih misli se vam bodi 
sprostile mišice in ponovno zavzel 
normalno lego. 

Po desetih minutah se zberite 1 
pričnite mishti le na določen de 
svojega telesa, npr. na dest 
komolec. Zberite se, kolikor se ledi 
in sc spremenite v „svoj dea 
komolec" . Potem spremenite sp3 
„svojo osebo" in bodite zdaj roh 
ali koleno, zdaj spet stopalo a| 
trebuh. Presenečeni boste, kala 
pomirjajoče deluje takšna „pK 
obrazba" na vaše živce. 

Ce imate v stanovanju urejen 
možnosti, se kopajte ali vsaj prh^ 
vsak večer. Najprej deset minuti 
topli, po tem pa pol mmute v mlači 
vodi. Spali boste kot dojenček. 

Zelo pomembno je, da vsak d« 
pazite na svojo hrano. Star pregova 
pravi: Kdor ne ju.- dovolj, se hit« 
razjezi! To pa - seveda - 1» 
pomeni, da boste uživah pretiran 
količine hrane. Zmernost je potreb 
na tudi pri kalorijah m vitaminil 
sicer pa raje malce več - ko t mail 

Vsako ju t ro nekaj minut globok' 
dihajte. Naj vam to preide v navadi 
še posebej pri odprtem oknu, PljuJ 
se morajo razširiti m prezračiti. 

Kadarkoli imate čez dan mali 
časa, se skušajte pretegovati. Stoni 
to tako kot mačke. Vaše telo t) 
kmalu imelo pravilno in vzravnan 
lego. 

Morda bo za vas tole žrtev, to) 
prav je: uporabljajte čimrn^i 
alkohola, tob^ca in kave. Vse tr« 
škcKi i zdravju, živcem in - lepoti. 

Poskusite zmanjšati število nep 
jetnih obveznosti. Ce je le mogo' 
- bolezen vas bo gotovo prepri^' 
o tem - , spremenite peklcns 
tempo življenja. To je že prvikoi 
k sprosti tvi . . . 

TEDNU 
izdaja časopisni zavod Pti?' 
tednik, 62250 Ptuj, Vošnjakova 

f ). p. 99. - Urejuje u r e d n i c i odb* 
zhaja ob četr tkih. OdgoV' 

urednik je Anton Bauman. Tele|{ 
uredništva in uprave (062) 77-0 
Celoletna naročnina znaša ' 
dinaijev, za tuj ino 160 dinaijeV' 
Žiro račun SDK 
5 2 4 0 0 - 6 0 3 - 3 9 4 5 8 . - Tiska M| 
borski tisk, 62000 Maribor, Trž^ 
76. 


